
تندروها به دنبال انقلاب جدیدی هستند
عضو شاخص جامعه روحانیت مبارز اظهار کرد که تندروهای امروز سن شان به انقلاب نمی رسد اما مدعی 
هستند که فقط آنها می دانند و تلاش دارند انقلابیون سابق را که برای نظام جان کندند، کنار بزنند. حجت 
الاسلام سیدمهدی طباطبایی، از همراهان امام در دوران مبارزات انقلابی حذف نیروهای اصیل انقلابی را 
خطری برای اصل نظام توصیف کرد و تاکید کرد که در این صورت فضا براي تهمت به اصل انقلاب باز مي شود. 

صفحه ۳او همچنین با بیان اینکه تندروها راه خود را درن جریان اصولگرایی پیدا کرده اند ...
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کاندیداها در 6 استان، بدون رقیب ماندندمصاحبه خیالی با نکو

صلاحیت سید حسن باز هم احراز نشد
امروز نتایج بررسی اعتراضات ردصلاحیت شده های انتخابات خبرگان اعلام شد. سید حسن 

خمینی نوه بنیان گذار انقلاب برای بار دوم احراز صلاحیت نشد، تعدادی از ردصلاحیت شده ها و 
احراز صلاحیت نشده ها تایید شدند، تعدادی همچنان رد شده یا احراز نشده باقی ماندند و به مانند 

اتفاقی که برای کاندیداهای انتخابات مجلس افتاد، تعدادی از کسانی که چند هفته 
پیش صلاحیتشان تایید شده بود، حالا رد صلاحیت شده اند.  همچنین با نگاهی 

به تعداد کاندیداهای هر حوزه، 6 استان وجود دارند که شانس رای آوردن 
صفحه ۳صفحه ۳صفحه ۳کاندیداهایشان 100درصد است، چراکه تعداد کاندیداها  ... صفحه 7

جواد نکونام می گویــد به عنوان بازیکنی که 
ســالها در فوتبال اروپا بازی کرده می داند که 
هیچ وقت ســطح لیگ قطر به سطح لیگهای 
اروپایی نمی رســد. سایت 
رسمی لیگ ستارگان قطر 
گفتگویــی را بــه نقل از 
کاپیتان ســابق تیم 

ملی ایران ...

وزیر دادگستری

انقلابیواقعیشجاعانهبادشمنمذاکرهمیکند
صفحه 2

صفحه 2

معاون پارلمانــی رئیس جمهور با 
بیــان اینکه در کمیتــه انتخابات 

اصلاح طلبان  ...

یک عضو جامعه مدرســین حوزه 
علمیه قم از حمایت این تشــکل 

از علی لاریجانی ...

محمدباقر نوبخت در پاسخ به این 
ســوال که نتیجه رایزنی ها برای 

تایید صلاحیت ها ...
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برندگان نیوهمپشایر

با ماموران خاطی 
شهرداری برخورد می شود

شهردار تهران به موضوع حمله ماموران شهرداری 
به کارواشــی در تهران واکنش نشــان داد و گفت: 
بابــت ایــن حضــور تهاجمی کــه کاملا خطــا بوده 
اســت با ماموران برخــورد می کنیم اما شــهرداری 
مکلف اســت بــه وظایــف قانونی خود عمــل کند.
محمد باقر قالیباف در توضیح حادثه کارواش سعادت 
آباد با بیان اینکه روز گذشــته این موضوع در شورای 
شهر بررسی شده است، اظهار کرد: باید عنوان کنم 

صفحه 2که اعضــای هیات مدیــره  ...

ورود »داعش« به کار 
تجارت در افغانستان 

رییس شورای اســتانی »غور« افغانستان اعلام کرد 
گروه تروریســتی داعش در شهرســتان »تولک« این 
اســتان که در مرز هرات قرار دارد، برای ایجاد پایگاه 
زمین خریداری کرده اســت. تأیید خرید زمین توسط 
عناصری از داعش و اینکــه فردی که اقدام به خرید 
زمین کرده تا چه حد با گروه تروریســتی داعش ارتباط 
دارد، بــا توجه به وجود مافیای زمین در افغانســتان، 
بســیار دشــوار خواهد بود. مقام هــای امنیتی درباره 

صفحه ۴صحت و ســقم خرید زمین  ...

KIK فرصت یا تهدید!
بدون شــک یکــی از مهم تریــن امکاناتی کــه اینترنت و 
تلفن هــای هوشــمند در اختیار ســاکنان زمین در هزارۀ 
سوم قرار داده اســت، پتانسیل های ارتباطی بی نظیر آن 
اســت. امروزه، مردم با اتکا به قابلیت هایی که تلفن های 
متصل به شــبکه برایشان پدید آورده است، در هر لحظه، 
با بیشترین سرعت و کمترین هزینۀ ممکن به شیوه های 
مختلفــی می تواننــد در سرتاســر دنیا با یکدیگــر ارتباط 
صوتی، تصویری یا متنی برقــرار کنند. یکی از مهم ترین 
ابعاد ایــن ارتباط هم نرم افزارهای پیام رســان هســتند.

صفحه 5فراموش نکنیم که کمتر از دو دهۀ ...

 هدیه هایی که 
راهی بهشت مان می کنند

محمــود باقری- در این دنیــای پیچیده امروزی که 
شــرق و غــرب لیبرالیســتی، در تقابلی بــی فایده با 
دین و آموزه هــای خدامحور، در تلاش برای حاکم 
کردن نظریات خود، فرهنگ ها را به چالش کشیده 
و معنویــت را از زندگی روزمره حذف کرده اند، به خلأ 
اخلاقی رســیده و در منجلابی گرفتار شــده اند که 
در آن بنیــان هــای خانواده و جوامع متزلزل شــده 
است. در اســلام هم کانون گرم خانواده و نیز مقوله 

صفحه 6اخلاق از اهمیــت ویژه ای ...

گره دیپلماسی ورزش هم 
به دست ظریف باز می شود؟
ماجرای فوتبال ایران و عربستان در این روزها بهتر که 
نشده، هیچ؛ وارد فاز جدیدتری نیز شده است. پیش از 
این اهالی فوتبال و جامعه امیدوار بودند وزارت امور 
خارجه که تبحر خود را نشــان داده در این زمینه وارد 
شود اما ســخنگوی این وزارتخانه امروز چهارچوب 
حرکتــی ظریــف و دوســتانش را مشــخص کــرد.
اردیبهشــت ماه 93  بود که حضو وزیــر امور خارجه 
کشــورمان در اردوی تیــم ملی فوتبــال، آن هم در 

صفحه 7بحبوحه مذاکرات سرنوشت ساز  ...

صفحه ۴

دومین انتخابات درون حزبی در آمریکا با نتایج غیرمنتظره همراه بود
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ختم جلسات دادگاه زنجانی
رسیدگی به پرونده متهمان بزرگ نفتی امروز و بعد از 26 جلسه دادگاه به پایان رسید. صبح امروز آخرین جلسه رسیدگی به 
این پرونده در شــعبه 15 دادگاه انقلاب و به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد و صلواتی دفاع آخر را از متهمین ردیف دوم و 
سوم پرونده و وکلای آن ها اخذ کرد. پس از اخذ دفاعیات قاضی صلواتی پایان محاکمه متهمان پرونده فساد نفتی را اعلام 

کرد و گفت: در زمان مقتضی رأی نهایی در مورد این پرونده صادر می شود.
در جلســه امروز متهم ردیف دوم پرونده »م.ش« در دفاعیات خود گفت: من داوطلبانه به کشور آمدم و هیچگاه از کمک 
حداکثری به مسئولان در رسیدن به حقیقت دریغ نکردم. می توانستم با فروش شرکت اُنر ایر الان در سواحل باهاما باشم و 

اینگونه مورد هجمه ناعادلانه قرار نگیرم و مطمئن باشید که دست هیچ کس به من نمی رسید. وی افزود: اگر بیت المال را حیف و میل کرده بودم به طور قطع 
آنقدر عقل و شعور داشتم که به ایران نیایم. »م.ش« همچنین ادعا کرد: معتقدم مجموعه نفت در آن زمان سر زنجانی کلاه گذاشت زیرا کسی حاضر نبود 
از ایران نفت بخرد.  متهم ردیف دوم پرونده در پایان دفاعیات خود تاکید کرد: به دور زدن تحریم ها اعتقاد و باور داشتم چون تنها راه مبارزه با زورگویی آمریکا 
و استکبار جهانی همین راه بود و اگر الان هم کشور دچار اضطرار شود همان کاری را انجام می دهم که قبلا کرده ام. »م. ش« افزود:  نادم و پشیمانم چرا 
که فرصت پیگیری رد مال به من داده نشده است. از دادگاه طبق اصل 156 قانو اساسی که آورده قوه قضاییه حافظ مظلومین است، درخواست برائت دارم.
گفتنی است در دادگاه امروز زمانی که متهم ردیف سوم پرونده نفتی در پایان اظهاراتش، از دادگاه تقاضای برائت کرد، قصد داشت لایحه خود را به منشی 

دادگاه تقدیم کند که ناگهان براثر سرگیچه به زمین خورد.

با ماموران خاطی شهرداری برخورد می شود
شهردار تهران به موضوع حمله ماموران شهرداری به کارواشی در تهران واکنش نشان داد و گفت: بابت این حضور تهاجمی 

که کاملا خطا بوده است با ماموران برخورد می کنیم اما شهرداری مکلف است به وظایف قانونی خود عمل کند.
محمد باقر قالیباف در توضیح حادثه کارواش سعادت آباد با بیان اینکه روز گذشته این موضوع در شورای شهر بررسی شده 
است، اظهار کرد: باید عنوان کنم که اعضای هیات مدیره مسجد قدس افرادی معتمد و قابل احترام هستند که چندین بار 
نیز با بنده جلسه داشتند اما این زمین براساس قوانین متعلق به شهرداری است و پهنه آن نیز مشخص شده که شهرداری 

تهران نسبت به واگذاری این زمین به سازمانی دیگر اقدام کرده و باید این زمین را در اختیار آن سازمان قرار می دادیم.
شهردار تهران با اشاره به اینکه چهارشنبه هفته گذشته قبل از وقوع حادثه، مأموران اجرایی شهرداری تهران با وجود ارائه اخطارهای گوناگون برای اجرای 
حکم به محل رفتند، گفت: متاسفانه متصرفان اقدامات غیرقانونی انجام داده و مأموران شهرداری را مورد ضرب و شتم قرار داده و به خودروی آنها خسارت 
وارد کردند؛ اما هیچ کسی به آن اشاره نکرد تا اینکه دو شب بعد از این اتفاق که ماموران برای اجرای حکم رفتند متصرفان آماده بوده و درگیری صورت می گیرد.
قالیباف با بیان اینکه ماموران شــهرداری با حالت تهاجمی وارد کارواش شده که این رفتار قابل قبول نیست، تاکید کرد: ماموران اجرای حکم شهرداری 

می توانستند با رفتاری بهتر و مدیریت شده وارد کارواش شوند و قطعا با این افراد برخورد می شود، چراکه این افراد در این خصوص خطا کرده اند.
وی در عین حال از گزارش یک خبرگزاری از این واقعه انتقاد کرد و گفت: یک خبرگزاری که خبرنگار یا گزارشگری در آنجا داشته مستندسازی کرده و یک 

بخش هایی از گزارش را حذف و موضوعی برای رسانه های خارجی درست می کند و این در حالی است که این رسانه را به عنوان رسانه منصف می داند. 

 از نقدها 
خوشحال می شوم

رییس جمهور با اشــاره به اینکه انقلاب کشور ما به 
سن اربعین یعنی ســن کمال خود نزدیک می شود، 
گفت: انقلاب برای ما استقلال آورد، یعنی حتی اگر 
خوب یا بد کشــور را اداره می کنیم مهم این است که 

خودمان کشورمان را اداره می کنیم.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در مراسم 
افتتاح 549 پروژه  آموزشــی، ورزشــی و پژوهشی با 
اشــاره به اینکه امروز به چنان قدرتی دست یافته ایم 
که با شش قدرت جهانی حرف می زنیم و حقوق خود 
را تثبیت می کنیم اظهار کرد:  این افتخار را فرزندان 
این انقلاب بدست آورده اند که در مدارس بزرگ شده 

و تعلیم و تربیت یافته اند.
رییس جمهور خاطرنشــان کرد:  روزی می رســد که 
صورت جلســه مذاکرات منتشر می شود و می بینیم 
مذاکره کنندگان در 30 مــاه چه کرده اند و چگونه با 

قدرت و استدلال و منطق سخن گفته اند.
روحانــی با بیان اینکــه ایران اولین کشــور منطقه 
اســت که مــردم در آن پــای صنــدوق رای رفته و 
پارلمان و مجلس شــکل دادند، تصریــح کرد: ما 
توانســتیم پیشــتاز باشــیم و انقلاب مردمی ایجاد 
کنیــم؛ چرا کــه انقلاب توســط امــام و روحانیت، 
اقشار مختلف مردم و دانشجویان و دانش آموزان 
به پیروزی رسید. زن ها نیز حتی بیشتر از مردها در 

انقلاب تاثیر گذاشتند.
رییس دولت تدبیر و امید گفت: امروز وقتی روزنامه ها 
را می بینیــم حتی وقتــی علیه من نقدی می شــود 
خوشــحال می شــوم که ما در کشــوری هستیم که 
به راحتــی نقدها گفته می شــود؛ ایــن آزادی ثمره 

انقلاب است.

باید برای برجام 2 آماده شویم
روحانی با بیان این که توســعه از آموزش و پرورش و 
مدارس آغاز می شــود گفت: امــروز باید همه برای 
توسعه دست به دست هم دهیم. چون برجام زمین 
را برای حرکت هموار کرده اســت و باید برای برجام 

2 آماده شویم.
رییس جمهور با بیان اینکه برجام 2 تحول و توســعه 
کشور است، خاطرنشــان کرد: در یکی دو برنامه 5 
ســاله می توانیم چنان تحولی ایجاد کنیم که ایران 
تبدیل به کشــوری توسعه یافته شــود و در این راستا 
همه باید متحد شــویم و بعد از انتخابات رقابت های 
حزبــی را کنار بگذاریــم و تحول بزرگ را در کشــور 

ایجاد کنیم.
رئیــس جمهور افــزود: از معلمان سراســر کشــور 
خواهش می کنم اجازه ندهند یک یا چند دانش آموز 
داخل یک کلاس مورد آزار روحی از طرف بقیه دانش 
آموزان قرار گیرند چون هرگونه ایجاد فشــار نابجا و 
منزوی شدن برای زندگی افراد بسیار سخت است. 
همانطور که منزوی شدن احزاب و گروه ها و یا یک 

جناح این فشار را دارد.
حجت الاسلام و المســلمین حسن روحانی رییس 
جمهور در این مراسم که روز چهارشنبه در دبیرستان 
شهیدان سیدفاطمی و دبیریان در منطقه 16 تهران 
برگزار شــد، از تعــدادی از کلاس هــای درس این 

دبیرستان بازدید کرد.
وی ابتدا در زنگ تاریخ یکی از این کلاس ها که دبیر 
در حال تدریس مبحث برجام بود، حضور یافت و پس 
از طرح سوالاتی درباره کم و کیف وضعیت تحصیلی 
دانش آموزان و اطلاع یافتن از اینکه دانش آموزان در 
حال فرا گرفتن مبحث برجام در درس تاریخ هستند، 
از یکی از دانش آموزان خواســت که درباره آنچه فرا 

گرفته است، توضیحاتی بدهد.

صلاحیتسیدحسنبازهماحرازنشد
کاندیداها در 6 استان، بدون رقیب ماندند

امروز نتایج بررسی اعتراضات ردصلاحیت شده های انتخابات خبرگان اعلام 
شد. سید حسن خمینی نوه بنیان گذار انقلاب برای بار دوم احراز صلاحیت نشد، 
تعدادی از ردصلاحیت شده ها و احراز صلاحیت نشده ها تایید شدند، تعدادی 
همچنان رد شده یا احراز نشده باقی ماندند و به مانند اتفاقی که برای کاندیداهای 
انتخابات مجلس افتاد، تعدادی از کسانی که چند هفته پیش صلاحیتشان تایید 

شده بود، حالا رد صلاحیت شده اند. 
همچنیــن با نگاهی به تعــداد کاندیداهای هر حوزه، 6 اســتان وجود دارند که 
شانس رای آوردن کاندیداهایشان 100درصد است، چراکه تعداد کاندیداها با 
تعداد کرسی هایی که باید برای رسیدن به آن با هم رقابت کنند مساوی است. 

صلاحیت اجتهاد سید حسن احراز نشد
خبر عدم احراز صلاحیت سید حسن خمینی را امروز یکی از نزدیکان بیت امام 
به خبرگزاری ها اعلام کرد. بر این اســاس این موضوع به طور رسمی از سوی 
شورای نگهبان به سید حسن اعلام شــده است و دلایل عدم احراز صلاحیت 
اعلامی نیز استناد به بند ب ماده 3 قانون اعلام شده است: »اجتهاد در حدی 
که قدرت استنباط بعضی مسائل فقهی را داشــته باشد و بتواند ولی فقیه واجد 

شرایط رهبری را تشخیص دهد احراز نگردید«. 
سید حسن خمینی پس از اینکه در دور اول بررسی صلاحیت ها، برغم تاییدات 
مراجع احراز صلاحیت نشد، تمایلی به اعتراض رسمی در این خصوص نداشت؛ 
چراکه به نظرش چنین اقدامی تغییری در شــرایط پدید نخواهد آورد: بر حسب 
قانون امکان اعتراض وجود دارد، ولی جداً معتقدم که در این میان نکته نامعلوم 
و مبهمی وجود ندارد و بنده هم فردی ناشــناخته نیســتم که اعضای محترم با 
بررسی مجدد بتوانند هویت و یا ســندی را به دست آورند، لذا تلقی اینجانب آن 
نیست که شکایت، مسیری جدید بگشاید و لذا بر آن باورم که اگر آقایان نتوانستند 
از شهادت مراجع و علما و درس ها و نوشته ها به احراز برسند، بعید است بتوانند 
در آینده نیز به چنین مهمی دســت یابند. اما تنها با توجه به درخواست عمومی 

مردم و برخی بزرگان حوزه و سیاست به این امر اقدام می کنم.
حالا و با اعلام نتایج نهایی شــورای نگهبان پیش بینی ســید حســن خمینی 
به واقعیت تبدیل شــد. هرچند او و بیت امام و دیگر شــخصیت ها هنوز در این 
خصوص واکنشی نشــان نداده اند و تنها فرزند او سید احمد خمینی در صفحه 
اینســتاگرام خود با انتشار عکســی از امام خمینی، حاج احمد آقا و سید حسن 

خمینی نوشته است: 
»در این روزها جای امام ، فرزندان امام و شهدا خالی

نمی دانستم کدام یك از ابیات ذیل را زیر نویس این عکس قرار دهم
صبر و ظفر هر دو دوستان قدیم اند

در اثر صبر نوبت ظفر آید

تو کار خود به خدا واگذار و دل خوش دار
که رحم اگر نکند مدعی خدا بکند«.

گفتنی است سید حسن خمینی در پی شرکت نکردن در امتحان خبرگان احراز 
صلاحیت نشــده است. امتحانی که شیوه جدید اعلامی شورای نگهبان برای 
بررســی صلاحیت علمی نامزدهای خبرگان است و به نظر بیشتر روشی است 
برای آزمودن کاندیداهای ناشناخته. در عین حال نیز سید حسن خمینی اعلام 
کرد که به هیچ عنوان از او برای شرکت در این آزمون دعوتی به عمل نیامده بود.

عدم احراز صلاحیت نواده امام واکنش هاشمی رفسنجانی را در پی داشت که 
انتقادهای تند و تیزی از شواری نگهبان کرد. سخنانی که خود با واکنش بسیاری 
و از جمله اصلاح طلبان همراه بود که اعلام کردند چنین اظهار نظرهایی تنها 

به تندتر شدن نظر شورای نگهبان منتهی خواهد شد.

کاندیداها در 6 استان، بدون رقیب ماندند
بنابر آنچه ستاد انتخابات کشور اعلام کرده اســت، در سراسر کشور مجموعا 
161 نفر از کاندیداهای انتخابات مجلس خبرگان تایید شده اند. این عدد برای 
تهران 33 نفر است، اما اتفاق جالب، وجود »تنها 1 کاندیدا« برای چهار استان 
بوشهر، خراسان شمالی، سمنان و هرمزگان است. همچنین در استان اردبیل 
2 کاندیدا برای  2 کرســی و در آذربایجان غربی 3 کاندیدا برای 3 کرســی با هم 
رقابت می کنند. به این ترتیب در 6 استان، رقابت صفر است و شانس رای آوری 

کاندیداها 100درصد است.
بــه علاوه اوضاع در 9 اســتان دیگر هم به گونه ای اســت کــه رقابت چندانی 
میان کاندیداها نخواهد بود. در هریک از اســتان های ایلام، خراسان جنوبی 
و کهکیلویــه و بویر احمد 2 کاندیدا برای 1 کرســی، در هریک از اســتان های 
سیســتان و بلوچستان، قزوین، گســتان و لرســتان 3 کاندیدا برای 2 کرسی، 
در آذربایجان شــرقی 6 کاندیدا برای 5 کرسی و در خوزستان 7 کاندیدا برای 6 

کرسی رقابت می کنند. 
اما یکی از اتفاقات جالب دیگر این دوره از بررسی صلاحیت های کاندیداهای 
انتخابات مجلــس خبرگان، بــه مانند انتخابات مجلس شــواری اســلامی، 
ردصلاحیــت کاندیداهایــی بود که در وهله اول تایید شــده بودنــد. اتفاقی که 
برای 147 نفر از کاندیداهای مجلس شــورای اســلامی افتاد و حالا نیز برای 
5 نفر از کاندیداهای خبرگان افتاده اســت. اکبر خادم الذاکرین، ســید محمد 
واعظ موسوی، محمدحسن حائری شیرازی، علی محمدی خراسانی و حسن 
مفرح زاده  ابوزیدآبادی کاندیداهایی هســتند که پیش ترتایید صلاحیت شــده 

بودند و حالا رد شده اند. 
گفتنی اســت تبلیغات کاندیداهای خبرگان رهبری از فردا 22 بهمن ماه به طور 
رسمی آغاز شــده و به مدت 14 روز ادامه خواهد داشت. طبق قانون کاندیداها 

موظف هستند یک روز قبل از اخذ رأی از انجام هر نوع تبلیغاتی ممانعت کنند. 

از چگونگی احراز صلاحیت ها اطلاع ندارم
اما امروز خبرنگاران از ســخنگوی شــورای نگهبان درخصوص نحوه نظارت 
شورای نگهبان در خصوص انتخابات مجلس خبرگان سوال کردند که نجات 
اللــه ابراهیمیان در پاســخ گفت: هیچ اطلاعی از کم و کیف مســاله بررســی 
صلاحیت های خبرگان رهبری نــدارم، چراکه هنوز این موضوع در اختیار 12 

عضو این شورا قرار نگرفته است.
ابراهیمیــان در توضیح اظهار کرد: بنابر یک تلقــی علمی که به نظر این جانب 
موافق با صریح اصل 99 قانون اساســی، تفسیر آن و قانون و آیین نامه اجرایی 
انتخابات مجلس خبرگان می باشد، همانگونه که در انتخابات مجلس شورای 
اســلامی و تصمیمات هیات اجرایی نظارت اســتصوابی دارنــد، در انتخابات 
خبرگان نیز باید بر تصمیمات 6 فقیه که جایگاهشــان هیات اجرایی انتخابات 

مجلس خبرگان است، نظارت استصوابی داشته باشد.
عضو حقوقدان شــورای نگهبان با بیــان این که در قانــون انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری هم این موضوع تصریح شــده اســت، اظهار داشت: در عمل 
زمینه این نظارت توســط دبیر محترم شورای نگهبان هنوز فراهم نشده است. 
وی اضافه کرد: منتظرم تا زمینه این نظارت فراهم شود تا پس از اطلاع از فرایند 

و چگونگی احراز صلاحیت ها، اظهار نظر کنم.
ابراهیمیان تصریح کــرد: علتی که تاکنون دربــاره انتخابات مجلس خبرگان 
اظهار نظر نکردم این اســت که هنوز این نظارت استصوابی توسط دبیر محترم 
شــورا فراهم نشده است و اگر ان شــاء الله در آینده ایشان زمینه طرح موضوع 
و بررسی شــیوه احراز صلاحیت ها را در جمع 12 نفره مشخص کردند، من هم 

اطلاعات به میزانی که بدانم در اختیار رسانه ها قرار خواهم داد.
عضو حقوقدان شورای نگهبان در پاسخ به این سوال که از 6 فقیه تنها سه نفر می 
توانند نسبت به بررسی پرونده های داوطلبان خبرگان رهبری در استان تهران 
اقدام کنند، آیا این مســاله اختلالی در رای اکثریت ایجاد نخواهد کرد؟ گفت: 
به عنوان عضو این شــورا هیچ اطلاعی از کم و کیف مســاله بررسی صلاحیت 

های خبرگان رهبری ندارم.
ابراهیمیان در پاســخ به این سوال که شــما در گفت و گوی قبلی اعلام کرده 
بودید که درباره نظارت اســتصوابی، از دبیر شــورای نگهبان هم پایبندترم، 
افزود: تصور می کنم التــزام عملی من در مورد نظارت اســتصوابی در تمام 
انتخابات من جمله انتخابات خبرگان بیشــتر از ســایرین اســت. وی اضافه 
کرد:گرچــه این نظارت باید دارای آیین ویژه ای باشــد که فرصت دفاع برای 
داوطلبان در آن به نحو کافی طراحی شــده باشــد و اجرای آن اقناع عمومی 

را نیز به دنبال داشته باشد.

واکنش روزپیگیری روز

نباید از مردم بترسیم
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام امنیت مثال زدنی ایران در میان کشورهای نا امن منطقه را به خاطر حضور هوشیارانه مردم در صحنه ها دانست و گفت: شرط تداوم انقلاب 
اعتماد به مردم اســت. نباید از مردم بترسیم. این مردم به ضد انقلاب رأی نمی دهند و به کســانی رأی می دهند که از لحاظ مادی و معنوی به مردم، انقلاب و کشور خدمت می کند. 
هاشمی رفسنجانی با تأکید مجدد بر نقش مردم در همه مقاطع انقلاب اسلامی، گفت: باید در اقیانوس مردم شنا کرد و نمی شود با حیله مردم را فریب داد و باید دل مردم را آرام کرد، 
همان کاری که امام در همه دوران مبارزه، پیروزی و تثبیت و تداوم کردند. وی با ابراز تعجب از اظهار نظر برخی ها درباره مسایل کشور و مواضع جمهوری اسلامی، گفت: مثلًا وقتی 
مسجّل شد که تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران برداشته می شود، بعضی ها در کشور می گفتند ما قدر نعمت تحریم ها را ندانستیم! هاشمی رفسنجانی این گونه اظهارنظرهای 
شــتابنده را به خاطر نگرانی از افزایش اعتبار دولت در جامعه دانســت و گفت: این  گروه به خاطر باز شدن راه نگران شدند که مبادا رأی مردم در انتخابات اسفند برای کسانی باشد 

که مخالف مواضع آنان هستند، در حالی که انتخابات، یک عرصه ملّی است و نباید در ایام تبلیغات و قبل از آن، کارهای تخریبی کنند. 

سیاسی
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حضور مردم در راهپیمایی، مقدمه حضور در انتخابات  اسفند

دکتــر علی لاریجانی درباره برگزاری راهپیمایی روز 22 بهمن اظهار کرد: ملت ایران با فراســت و تیزبینــی در مقاطع مختلف حضور تاثیرگذاری در حرکت کلی جامعه ایران داشــته اند. وی با بیان این که 
»پس از ســال ها مشکلاتی را که غربی ها در عرصه هســته ای برای ایران به وجود آورده بودند با استقامت ملت ایران خون شهدای انقلاب و پایداری خانواده معظم شــهدا به نتیجه رسید«، متذکر شد: 
حضور مردم در راهپیمایی، وحدت داخلی کشــور را نشان می دهد. هرگاه که پیروزی های بزرگی به دست می آوریم دشــمنان نیز حیله های مختلف به کار می بندند، بنابراین همبستگی بیشتر مردم سبب 

پس زدن حیله های دشــمنان با هزینه کمتر می شود. وی با بیان این که »کشور در حال وارد شدن به دوره ای جدید است که در این دوره لازم است کشور را آباد کنیم و وضعیت اقتصادی کشور تغییر یابد«، 
تصریح کرد: رســیدن به این اهداف احتیاج دارد که ساز و کارهای درونی کشور در این زمینه ســازمان یابد. رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به این که »حضور مردم در راهپیمایی 22 

بهمن با توجه به نزدیک بودن انتخابات می تواند پیام های گوناگونی را داشــته باشــد«، اظهار کرد: حضور مردم کمک می کند که اراده ملت در انتخابات نشــان داده شــود و در واقع 
مقدمه ای برای ورود ملی به صحنه دو انتخابات مهم آینده اســت.

امکان ائتلاف حامیان دولت و اصلاح طلبان
معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه در 
کمیته انتخابات اصلاح طلبان حضور ندارم، 
گفت: ائتلاف میان اصلاح طلبان، حامیان 
دولت و اصولگرایانی که طرفدار سیاستهای 
دولت هستند، طبیعی است. مجید انصاری 
در حاشیه جلسه هیئت دولت در پاسخ به سوال 

خبرنگاری تاکید کرد: دولت تلاش دارد انتخابات پرشور برگزار شود و در جامعه 
نیز افراد زیادی هستند که علاقه مند هستند طرفداران دولت در مجلس حضور 
یابند. همچنین در میان کاندیداها افرادی هستند که مایلند سیاستهای دولت 
و رئیس جمهور پیگیری شود؛ بنابراین طبیعی است که حامیان دولت ائتلاف 
هایی داشته باشند. معاون پارلمانی رئیس جمهور تاکید کرد: خودم در جریان 
ائتلاف ها نیستم اما اگر اصلاح طلبان، حامیان دولت و حتی اصولگرایانی که 

طرفدار دولت باشند، طبیعی است که ائتلاف هایی داشته باشند. 

حمایت جامعه مدرسین از لاریجانی
یک عضو جامعه مدرســین حوزه علمیه قم 
از حمایت این تشــکل از علی لاریجانی برای 
انتخابات مجلس شورای اسلامی از استان 
قم خبر داد. حجت الاســلام و المســلمین 
محمودرضا جمشــیدی با اشــاره به جلســه 
سه شنبه شب جامعه مدرســین حوزه علمیه 

قم اظهار کرد:  در جلسه شب گذشته جامعه مدرسین حوزه علمیه آقایان علی 
لاریجانی ، حجت الاسلام و المسلمین علی بنایی، و حجت الاسلام و المسلمین 
محمدرضا آشتیانی به عنوان کاندیداهای مورد حمایت این تشکل سیاسی در 
انتخابات مجلس انتخاب شدند. گفتنی است علی لاریجانی به هنگام ثبت نام 
در انتخابات مجلس شورای اسلامی اعلام کرده بود که به صورت مستقل در 
این انخابات شرکت می کند. اختلافات لاریجانی با بخشی از بدنه اصولگرایی 

در جریان تصویب برجام در مجلس به بیشترین مقدار خود رسید.

صداوسیما طبق قانون عمل کند
محمدباقر نوبخت در پاســخ به این سوال که 
نتیجه رایزنی ها برای تاییــد صلاحیت ها به 
کجا رسیده است؟ اظهار کرد: امیدوارم ظرف 
یکی دو روز آینده اخبار بهتــری در این زمینه 
بشنویم. ســخنگوی دولت در حاشیه جلسه 
روز چهارشنبه هیات دولت در جمع خبرنگاران 

همچنین در واکنش به مطلبی درباره نحوه انتشار سخنرانی رئیس جمهور از 
صدا و سیما گفت: از سازمان صداوسیما با توجه به این که در سنوات گذشته هم 
صحبت های سران سه قوه را با توجه به دستورالعملی که داشت پخش می کرد، 
انتظار این است که طبق قوانین و مقررات شان عمل کند. وی در پاسخ به سوالی 
درباره  تخلفات انتخاباتی اعضای دولت گفت:  قطعا اعضای دولت هیچ چیزی 
جز تکالیف قانونی خودشان در انتخابات انجام نخواهند داد. هر اقدام دیگری 
که افراد و کارکنان دولت انجام دهند حتما باید درچارچوب قوانین و مقررات باشد.

 ماهواره هایمان را 
در دوران تحریم ساختیم

امــروز  گفــت:  ســپاه  کل  فرمانــده  جانشــین 
ماهواره هایــی که پــرواز می کنند همــه در دوران 
تحریــم بــه دســت آمده انــد؛ در دوران تحریــم 
پهپادهایی تولید کردیم که سه هزار کیلومتر شعاع 

عمل آن است.
ســردار حسین سلامی در نشست ســه هزار نفری 
مســئولین بســیج دانشــجویی که صبــح امروز در 
مصلای تهران برگزار شــد، با بیان اینکه تنها اراده 
ها و باورهــای جوانان ما بود که امروز کشــور را به 
یک قدرت موشــکی نیرومند در جهان تبدیل کرده 
است، اظهار کرد: این قدرت، قدرتی است که می 
تواند موشک های بالســتیک را علیه کشتی های 
متحرک به دقت صد درصد برساند، دقتی که شاید 
بتــوان تنها نمونــه اش را در ارتش هــای آمریکا و 

شوروی مشاهده کرد.
وی با تاکید بر اینکه امروز ماهــواره هایی که پرواز 
می کنند همه در دوران تحریم به دســت آمده اند، 
گفت: ما در دوران تحریــم پهپادهایی تولید کردیم 
که ســه هزار کیلومتر شــعاع عمل آن است و می 
تواند 6 هزار کیلومتر بدون فرود تصاویر دشــمن را 
ارسال کند. این پهپادها به تدریج سقف های بالایی 

را به خود اختصاص خواهند داد.
سردار سلامی تصریح کرد: شــما قدرت دریایی را 
در مواجه با گزینه های روی میز ســه هفته گذشته 
در خلیــج فارس دیدیــد؛ یعنی زانو زدن ســربازان 
ارتــش آمریکا در برابر برادران با اخلاص ســپاهی 

ما از بوشهر.
جانشــین فرمانده کل سپاه با اشــاره به استراتژی 
امنیت ملی آمریکا خاطرنشــان کرد: تصویری که 
آمریکایی ها در مقدمه استراتژی امنیت ملی خود 
در قرن 21 ترســیم کرده اند مــا را در نقطه مرکزی 

این استراتژی قرار دادند.
وی بــا بیان اینکــه توطئه هــای آمریکایی و غرب 
برای ما همچنان باقی و خطرناک اســت، تصریح 
کرد: آمریکایی ها در دســتور کار استراتژی امنیت 
ملی خود تاکیــد کردند همه انســان ها باید دارای 
اطلاعات یکســان باشــند و داده هایی که به ذهن 
انســان ها ورود می کنــد، باید داده هایی باشــد که 

توسط آنها تولید می شود.
سردار ســلامی تاکید کرد: ما پس از جنگ هشت 
ســاله 4 شکســت بزرگ را به رژیم صهیونیســتی 
تحمیل کردیم این مســئله قدرت اســلام را نشان 
می دهد. امروز معمای امنیت برای اســرائیل یک 
واقعیت اســت و دیگر آنجا یــک محیط امن برای 

آنها نیست.
وی با اشــاره بــه تحولات ســوریه و منطقــه تاکید 
کــرد: امروز شــما بایــد ببینیــد چه کســی قدرت 
محوری در این تحــولات را دارد. در اکثر میزهای 
مذاکــره ایــران بــه عنوان قــدرت محــور در یک 
طرف و قــدرت های بــزرگ دیگر در ســوی دیگر 
قــرار گرفته اند. همه قدرت های بزرگ در ســوریه 
جمع شــده اند اما چون جمهوری اســلامی ایران 
اراده کــرده بــود تــا بشــار اســد را حفظ کنــد آنها 
نتوانســتند هیچ رونــدی را ایجاد کننــد. امروز هم 
 روند میدانی با امتداد قدرت سیاســی در دستان ما

 قرار دارد.
ســردار ســلامی اضافه کرد: در همین راستا شما 
تشکیل گروه های جهادی فلســطینی، حزب الله 
لبنان، بسیج نیرومند در عراق و سوریه و انصارالله 
در یمن را مشاهده می کنید. اینها عمق استراتژی 
جمهوری اسلامی هســتند که جبهه های وسیعی 

را علیه دشمن مدیریت می کند.

رویداد 2۴ نوشت: مصادره رهبری برای لیست انتخاباتی
اصولگرایان اگر تا دیروز فرم تعهد از جریان های سیاسی گرفتند تا علیه لیست ائتلافی انتقادی نکنند حالا دم از آن می زنند که لیست 

ائتلافی مطلوب رهبری است و مورد حمایت اوست.

 عصر ایران نوشت: لیست اصول گرایان با ترکیبی از »صاحبان رأی، دلواپسان، خنثی ها و بی نام ونشان ها«
انتشار لیست اصول گرایان برای انتخابات مجلس از حوزه تهران باعث تعجب بسیاری از ناظران سیاسی انتخابات مجلس دهم شد. 

فهرستی که بیش از هر چیز، از جنبه حضور پرتعداد نامزدهای جبهه پایداری مورد توجه بود.

 فرارو نوشت: نیمی از لیست اصلاح طلبان رای می آورد
حدود نیمی از لیست های مربوط به اصلاح طلبان در تهران رای می آورد و از لیست صدای ملت نهایت شخص آقای علی مطهری رای خواهد 

آورد و مابقی مربوط به ائتلاف اصولگرایان خواهد بود و از لیست رهروان ولایت هیچ کس حتی آقای کاظم جلالی هم رای نخواهد آورد.

 پارس نیوز نوشت: حاشیه سازی و ایجاد فضای دوقطبی برنامه روحانی در انتخابات
در واقع روحانی از خصلت ژرونالیستی استفاده کرد تا از فشار ایجاد شده بر کابینه اش در موضوعات اقتصادی بکاهد و از سمتی خواست 

های طرفداران اصلاح طلبش را نیز پاسخ دهد.

 راه دانا نوشت: مادرخرجی "مفسد اقتصادی" برای اصلاح طلبان در آستانه انتخابات
برنامه ریزی های گسترده اصلاح طلبان از مدت ها پیش برای انتخابات انجام گرفته است ولی این روزها کرباسچی به عناوان یکی از 

اعضای شورای مشورتی اصلاح طلبان در پی تهیه و تأیید لیست اصلاح طلبان برای انتخابات 7 اسفند است.

عکس روزسایت نگار

دیدار اعضای ائتلاف 
اصولگرایان تهران با 
آیت الله موحدی کرمانی

خبرنامه

انقلابیواقعیشجاعانه
بادشمنمذاکرهمیکند

تندروهابهدنبال
انقلابجدیدیهستند

وزیر دادگســتری با بیان اینکه دشــمن دروغگو و فریبکار اســت، تاکید کرد: اما آوردن دروغگو پای امضای قرارداد و 
متعهد کردن یک فریبکار و گردنکش به آن، کار بزرگی محســوب می شود. حجت الاسلام پورمحمدی انقلابی بودن 
را نه پرخاشگری و بدگویی و درشــت گویی و اتهام زنی، بلکه داشتن تفکر محکم و با صلابت خواند و تصریح کرد: یک 
انقلابی واقعی کسی است که شــجاعانه با دشــمن مذاکره کند و گول و فریب آن را نیز نخورد. پورمحمدی همچنین 
درخصوص منطق اصولگرایی با بیان اینکه این منطق حالا یک کمی خط خطی شده و در هر طرفی برای این منطق و 
گفتمان مدعی زیاد پیدا شــده است، اظهار کرد: راه اصولگرایی بسته نیست و کسی نمی تواند بگوید چه کسی وارد این 

جریان شود و چه کسی وارد آن نشود

انقلابی واقعی شجاعانه با دشمن مذاکره می کند
وزیر دادگستری با بیان اینکه   همان گونه که رهبر معظم انقلاب نیز فرمودند دشمن به هیچ وجه از فریبکاری های خود 
دســت برنداشته است، تصریح کرد: به طور حتم دشمن دروغگو، فریبکار، نیرنگ باز و مستکبر است و طبق فرمایش 
قرآن خودش را مســتغنی می بیند و طغیان می کند و زیر وعده های خود می زند، لذا دولــت همه این موارد را می داند، 

اما آوردن دروغگو پای امضای قرارداد و متعهد کردن یک فریبکار و گردنکش به آن، کار بزرگی محسوب می شود.
وی در ادامه تاکید کرد: طرف مقابل احتمال اینکه به وعده هایش پایبند نباشد، وجود دارد، اما دولت و تیم مذاکره کننده 
باید با   همان هوشمندی و وسواسی که تاکنون از خود نشان داده اند، این مسیر را ادامه دهند. پورمحمدی در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به اهمیت حضور گسترده و پر شور آحاد مردم در انتخابات هفتم اسفند ماه، درک مفاهیم دینی و 
شعاری فکر نکردن و هیجانی نبودن را از دیگر ویژگی های یک نماینده خوب و شایسته توصیف کرد و افزود: یک نماینده 
باید یک انقلابی متفکر باشد و با احساس قدرت، متین و سنگین صحبت کند. پور محمدی با تاکید بر اینکه انقلابی بودن 
در واقع داشتن یک روحیه قوی و همچنین اراده مستحکم است، گفت: انقلابی بودن به پر خاشگری و بدگویی و درشت 
گویی و اتهام زنی نیست، بلکه به داشتن تفکر محکم و با صلابت است. وی همچنین انقلابی بودن را به معنای جا نزدن و 
از دشمن نترسیدن دانست و افزود: برخی می گویند مذاکره نکنید چون خطرناک است و دشمن با لبخندهای فریبکارانه 
کلاه سرتان می گذارد، اما یک انقلابی واقعی کسی است که شجاعانه با دشمن مذاکره کند و گول و فریب آن را نیز نخورد. 
وزیر دادگستری همچنین با بیان اینکه ما در مسیر انقلاب اسلامی منطق گفت و گو با دشمن و طرف مقابل را، یاد گرفتیم، 
افزود: امروز انقلاب اسلامی به جایی رسیده که دنیا وزن و جایگاه آن را به خوبی می شناسد. وی گفت: همه باید همت 

کنیم بهترین ها که بر مدار، عقلانیت، حق طلبی، مشورت پذیری و مشورت دهی قرار دارند، به مجلس راه پیدا کنند.

منطق اصولگرایی خط  خطی شده است
پور محمدی با اذعان به اینکه منطــق اصولگرایی یعنی منطق عقلانیت، تصریح کرد: این منطق حالا یک کمی خط 
خطی شده و در هر طرفی برای این منطق و گفتمان مدعی زیاد پیدا شده است. وی افزود: راه اصولگرایی بسته نیست 
و کســی نمی تواند بگوید چه کسی وارد این جریان شود و چه کسی وارد آن نشــود، ولی ما خط انقلاب، امام، رهبری و 
پیروزی را اصولگرایی می دانیم. وزیر دادگســتری با بیان اینکه مسیر پیشــرفت و اعتلای کشور با این نگاه و این تفکر 
به پیش رفته اســت، تصریح کرد: دولت تدبیر و امید در آغاز روی کار آمدنش دو مشــکل جدی از جمله مسائل پیچیده 

اقتصادی که به سمت پیچیده تر شدن، بحران سازی و زمین گیر کردن کشور در حرکت بود را پیش روی خود داشت.
وی راســتگویی و صداقت با مردم را از جمله ویژگی های دولت یازدهم برشــمرد و گفت: بدون شک دولتی که با مردم 
خود رو راســت باشد و همه واقعیت های را بگوید خداوند لطف خودش را شامل آن دولت می کند. پور محمدی با اشاره 
به اهمیت اقتصاد مقاومتی، تصریح کرد: اقتصاد مقاومتی یعنی اقتصادی که متکی به ظرفیت های داخلی است، به 
همین علت دولت تمام هم و غم خود را به ایجاد چنین فضایی در اقتصاد کشور معطوف کرده است. وی با تاکید بر لزوم 
طراحی برنامه های دقیق و حساب شده برای رشــد اقتصادی کشور، افزود: باید جلوی بی برنامگی ها را بگیریم چون 
تاکنون به خاطر آن خیلی خســارت و آســیب دیده ایم. وی با بیان اینکه دولت تدبیر و امید برغم برخی سخنان به هیچ 
وجه ادعای ایجاد رونق در اقتصاد کشور را ندارد، افزود: اقتصاد ایران بواسطه سیاست های دولت تدبیر و امید از حالت 

رکود و ورشکستگی خارج شده، ولی هنوز به رونق نرسیده است.

عضو شــاخص جامعه روحانیت مبارز اظهــار کرد که تندروهای امروز سن شــان به انقلاب نمی رســد اما مدعی 
هســتند که فقط آنها می دانند و تلاش دارند انقلابیون ســابق را کــه برای نظام جان کندند، کنــار بزنند. حجت 
الاســلام ســیدمهدی طباطبایی، از همراهان امام در دوران مبارزات انقلابی حــذف نیروهای اصیل انقلابی را 
خطری برای اصل نظام توصیف کرد و تاکید کرد که در این صورت فضا براي تهمت به اصل انقلاب باز مي شــود. 
او همچنین با بیان اینکه تندروها راه خود را درن جریان اصولگرایی پیدا کرده اند، هشــدار داد که آن ها به دنبال 

انقلاب جدیدی هستند.

حذف نیروهای اصیل انقلاب به ضرر نظام است
سید مهدی طباطبایی از تندروهایی که هیچکدم در اوایل انقلاب حضور نداشتند و در حال حاضر مدعی شده اند انتقاد 
کرد و اظهار داشت: تندروهای امروز هیچکدام در اوایل انقلاب حضوری نداشتند، اصلا سن شان اقتضای آن دوران 
را نمی کند. نیروهایی درجامعه هســتند که نمي توان گفت نظامي یا شبه نظامي اما تشابهاتي دارند و آن مشی تندروی 
را دارند.به گفته او در اوایل انقلاب کســانی بودند که دنبال این بودند که ســریعا به منافعی برسند ولی نرسیدند، چون 
نرسیدند با تندروی به مقابله با نظام برخاســتند. الان هم کسانی هستند که همان روحیه سهم خواهی را دارند و دنبال 

منافع سهل و آسان هستند.
این عضو جامعه روحانیت مبارز خاطرنشــان کرد: بحث بر ســر این اســت که تندروها مدعی هستند که فقط ما می 
دانیــم، در حالیکه اینهــا اصلا در انقلاب نبودند که بخواهند چنین ادعایی را درباره امام و انقلاب داشــته باشــند. 
طباطبایی با اظهار تاسف از اینکه عده ای پیدا شدند و تلاش دارند افرادی که برای انقلاب جان کندن را کنار بزنند، 
گفت: این را من یك هشــدار مي دانم. اگر نقش هاي موثر انقلاب را حــذف کنیم و حلقه هاي مفقودی ایجاد کنیم 
اثرگذاري تاریخ انقلاب از بین خواهد  رفت و فضا براي تهمت به اصل انقلاب باز مي شــود. او تصریح کرد: تندروها 
می گوینــد هرچه در انقلاب بــوده به درد امروز نمی خورد و هر آنچه امروز آنها می گویند درســت اســت. دنبال یک 

انقلاب جدید و حرکت جدید هستند.

تندروها راه خود را در اصولگرایی پیدا کرده اند
این استاد اخلاق در ارزیابی خود از روند حرکتی اصولگرایان برای رسیدن به وحدت در انتخابات مجلس دهم، با تاکید 
براینکه نمی خواهم در شرایط فعلی وارد بحث تندروها در جریان اصولگرایی شوم، گفت:  اما مختصر باید بگویم تندروها 

راه خود را براي نشاندن حرف خود به کرسي در اصولگرایي پیدا کرده اند ولي فعلا بگذارید من وارد این بحث نشوم.
وی در پاسخ به این سوال که »چرا پایداری ها و طیف نواصولگرایان امروز به جایی رسیدند که راحت بازی وحدت را بهم 
می زنند و ســهم خواهی می کنند،« اظهار داشــت: این حرکات به زیان اصولگرایی و کلیت نظام اســت. باید بنشیند و 

راضی شوند که انقدر دنبال پست و سهم خواهی نباشند.
وی در پیــش بینی خود از ترکیب مجلس دهم، با خنده گفت:  فعلا شــوراي نگهبان جایي بــراي تحلیل ترکیب باقي 
نگذاشــته اســت. عضو جامعه روحانیت مبارز درباره احتمال حضور یا عدم حضور آیت الله هاشمی در لیست خبرگان 
جامعه روحانیت، تصریح کرد: آقاي هاشمي شخصیت خاصي دارد و فکر نمي کنم بحث لیست ها روي راي شان تاثیر 

مستقیم داشته باشد. البته بیشتر جنبه تبلیغاتي آن براي جامعتین مهم است.
سید مهدی طباطبایی در بخش دیگری از این گفت و گو با اشاره به حضور طیف های مختلف سیاسی از نهضت آزادی 
و مجاهدین تا موتلفه در مبارزات انقلابی تحت رهبری حضرت امام رحمه الله علیه، گفت: تنها مبارزان آن سالها گروه 
امام خمینی نبود. نهضت آزادی، مجاهدین، ســیاهکلی ها، دارودسته فروهر هرکدام ابتدا جداگانه جلساتی را برگزار 

می کردند امام کم کم به نهضت مبارزاتی امام نزدیک شدند.
نماینده ســابق مجلس با تاکید براینکه نهضت آزادی ها افرادی متدیــن بودند، تصریح کرد: از دیدگاه من نهضت 
آزادی ها افــرادی متدینی بودند مثل ما اهل نمــاز و روزه بودند، منتهی آنها کمی تمدن گــرا بودند. به این معنا که 
برای آنها فرقی نمی کرد که مثلا خانم ها چه پوششی داشته باشند، ولی برای ما مهم بود. البته روحیه سهم خواهی 

در بین آنها هم بود.
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رصدخانه

برندگانوبازندگان»نیوهمپشایر«
دومین انتخابات درون حزبی در آمریکا با نتایج غیرمنتظره همراه بود

روز سه شنبه، 9 فوریه، دونالد ترامپ جمهوری خواه و برنی ساندرز دموکرات، 
نامزدهــای پیــروز دو حزب بــزرگ آمریــکا در انتخابات مقدماتــی ایالت 
نیوهمپشایر لقب گرفتند. نکات جالب توجه این انتخابات، قرارگیری جان 
کیسیک، فرماندار ایالت اوهایو در رتبه دوم جمهوری خواهان بود که در برابر 
رفتارهای پوپولیستی ترامپ جای تعجب داشت. »سی ان ان« در گزارش 
خود می نویسد پیروزی ترامپ، کســی که یک تاجر و سوپر استار )مجری( 
تلویزیونی است در جناح جمهوری خواهان و همچنین پیروزی ساندرز که 
همواره خود را یک سوسیال دموکرات می داند در میان دموکرات ها، نشان 
می دهد که مردم آمریکا تا حدود زیادی از سیاســتمداران خود و مجموعه 

اقدامات آن ها خشمگین هستند و نسبت به آن اعتراض دارند. 
نتایــج نهایی انتخابــات مقدماتی حــزب جمهوری خواه در نیوهمپشــایر 
گویای آن است که دونالد ترامپ با 35 درصد اول شده و پس از وی، جان 
کیســیک فرماندار ایالت اوهایو 16 درصد، تد کروز 12 درصد، جب بوش 
11 درصــد و مارکو روبیو 10 درصدد آرا را به خــود اختصاص داده اند. این 
گزارش می افزاید شــمارش آرای حزب دموکرات نیز نشــان می دهد که 
برنی ســاندرز 60 درصد آرا و هیلاری کلینتون تنهــا 39 درصد آرا را از آن 
خود کرده اند. کلینتون که هفتــه پیش در ایالت آیووا در میان دموکرات ها 
به پیروزی دست یافته بود، این بار در ایالت نیوهمپشایر شکست دردناکی 
را متحمل شــد. از دســت دادن آرای ایالات نیوهمپشــایر برای کلینتون 
ســنگین و غیرقابل پذیرش بوده؛ زیرا این ایالت مــدت طولانی بود که در 
نظرسنجی ها با کلینتون همراه بوده است. ترامپ نیز که در انتخابات هفته 
پیش رتبه دوم را به دست آورده بود، این بار با پیروزی در ایالت نیوهمپشایر 
توانســته وضعیت خود را در رقابت ها ترمیم کند و به آینده امیدوار تر باشد. 
ترامپ پس از پیروزی دیشب فریاد زد ما داریم به سمتی می رویم که دوباره 

آمریکای بزرگ را احیا کنیم.
برنی ســاندرز نیز که از نتایج انتخابات خوشــحال بود، به دست آمدن این 
نتیجه را حاصل حضور و حمایت های عظیــم مردم و عملکرد قاطع خود 
دانست. نتایج برآمده از انتخابات نیوهمشــایر برای دموکرات ها به نوعی 

گویای آن اســت که ساندرز خود را رقیب جدی در برابر کلینتونی قرار داده 
که توانســته روی آرای قومی در ایالت کارولینای جنوی و سایر ایالت های 
جنوبی حساب ویژه باز کند. ساندرز که در جمع هواداران و خبرنگاران حاضر 
شده بود گفت: »ما امشب پیامی را به سرتاسر آمریکا ارسال کردیم که طنین 
آن از وال استریت تا واشنگتن و از ایالت مین تا کالیفرنیا قابل شنیدن است 

و »وقتی کنار هم می ایستیم، برنده می شویم. متشکرم نیوهمپشایر«! 
در مقابل، هیــلاری کلینتون در ســخنانی پیروزی را به ســاندرز تبریک 
گفت؛ اما افزود که برای تک تک آرا در مرحله مقدماتی خواهد جنگید. او 
که در سخنرانی خود تلاش می کرد وانمود کند که پیام ساندرز در رابطه با 
نگرانی های اقتصادی طبقه متوسط جامعه را دریافت کرده است، اضافه 
کرد: »ما در حال پیمودن مسیر رقابت انتخاباتی ایالتی هستیم و مبارزه ای 

طولانی در پیش داریم. کلینتون گفت، ما انتظار داریم در ادامه به راحتی 
پیروز نهایی باشــیم«. کلینتون اضافه کرد که مــردم حق دارند عصبانی و 
خشمگین باشند؛ اما آن ها گرسنه نیز هستند. کلینتون با ذکر این موضوع 
که انقلابی که ساندرز از آن در رابطه اقتصاد و کار حرف می زند، غیر واقعی 
اســت و »من می دانم چگونه این مشکلات را حل کنم«، سعی بر بازیابی 
اقبــال عمومی به خود داشــت. جان کیســیک هم گفــت، اتفاقی که در 
نیوهمپشــایر افتاد، یک موفقیت بزرگ اســت که به او اجازه می دهد تا در 
ادامه مبارزات انتخاباتی خود را در سراسر کشور ادامه دهد. فرماندار اوهایو 
به ایالت های شــمالی و غربی به ویژه میشــیگان و پنسیلوانیا امید زیادی 
دارد. مارکو روبیو نیز که در انتخابات نیوهمپشایر از عملکرد خود راضی نبود 
و رفتار و چهره اش نشان از نا امیدی او می داد، گفت »من به خوبی روزهای 

قبل نبودم و اتفاقی که افتاد دیگر هرگز تکرار نخواهد شد«.  
گفتنی اســت انتخابت ریاســت جمهوری آمریکا به شکلی منحصر بفرد 
برگزار می شــود که در آن، کالج هــای انتخاباتی یــا آرای الکتورال نقش 
ویژه ای دارند. بر اساس اصل 2 قانون اساسی آمریکا، کالج های انتخاباتی 
اعضای مشخصی دارند که تعداد آن ها در هر ایالت برابر با تعداد سناتور ها 
و نمایندگانی است که آن ایالت در کنگره دارد. در مجموع تعداد این افراد 
بر اســاس قانون اساســی آمریکا 53۸ نفر خواهد بود. برای مثال، از آنجا 
کــه ایالت کالیفرنیا دو نماینده در ســنا و 53 نماینده در مجلس نمایندگان 
دارد، لذا این ایالت 55 عضو برای کالج انتخاباتی خواهد داشت. اعضای 
کالج های انتخاباتی همانند روش انتخاب اعضای مجالس قانون گذاری 
در هر ایالت انتخاب می شوند و به همین دلیل است که انتخاب این اعضا 
در برخی ایالات، مســتقیم و در برخی دیگر از ایالت ها غیر مستقیم است؛ 
زیرا انتخاب اعضــای مجالس ایالت هــای آمریکا نیز در برخــی موارد با 
یکدیگر تفاوت دارد. یکی از شــروط مهم در انتخــاب اعضای کالج های 
تعیین شده، این است که آن ها نباید از میان سناتور ها، نمایندگان مجلس، 
کارمندان دولت و نظامیان باشند. اعضای کالج های انتخاباتی نهایتاً در 
روز مشــخصی که کنگره تعیین می کند گرد هم می آیند و به فرد منتخب 
رأی می دهند که برای انتخاب رئیس جمهور نیز حداقل 270 نفر از 53۸ 

نفر باید به فرد پیروز رأی بدهند. 
در رابطه با ساز و کار انتخابات آمریکا، موضوع دیگری که باید به آن اشاره 
کرد، آن اســت که رأی نهایی ایالت ها به جنــاح و یا حزب پیروز اختصاص 
خواهــد یافت؛ به ایــن معنا که هر نامــزدی در هر ایالتی که موفق شــود 
اکثریت آرا را از آن خود کند، در   نهایــت 100 درصد آرای آن ایالت را خود 
اختصاص خواهد داد و آرای رقیب نیز در آن ایالت به سبد او ریخته خواهد 
شد. اهمیت این موضوع از آن جهت اســت که شاید یک نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری، رأی عددی بیشتری داشته باشد؛ اما به دلیل پراکندگی 
آن رأی ها در ایالت های مختلف، نتواند حدنصاب 270 رأی اعضای کالج 

را به دست آورد.

ورود »داعش« به کار تجارت در افغانستان 
رییس شــورای استانی »غور« افغانستان اعلام کرد گروه تروریســتی داعش در شهرستان »تولک« این اســتان که در مرز هرات قرار دارد، برای ایجاد پایگاه زمین خریداری کرده است. تأیید خرید زمین توسط عناصری از داعش و اینکه 
فردی که اقدام به خرید زمین کرده تا چه حد با گروه تروریستی داعش ارتباط دارد، با توجه به وجود مافیای زمین در افغانستان، بسیار دشوار خواهد بود. مقام های امنیتی درباره صحت و سقم خرید زمین توسط عناصر داعش، سخنی بیان 
نکرده اند. ژنرال جمعه خان، رئیس ســابق امنیت ملی استان غور نیز گفته در زمان ریاست وی، گزارش هایی از خریداری شدن زمین توســط فردی که وابسته به داعش معرفی شده است، دریافت شده بود.   از سوی دیگر، گزارش برخی 
رسانه های پاکستان به نقل از »صدای آمریکا« حاکی از آن است که برخی رهبران قبایل این کشور از قاچاق چوب از افغانستان به پاکستان توسط گروه تروریستی داعش سخن می گویند. این گزارش ها حاکی است عوامل و حامیان گروه 
تروریســتی داعش با وارد کردن ماشــین آلات پیشرفته چوب بری به افغانســتان، درختان را در مناطق ولایت ننگرهار قطع می کنند و هر روز کامیون های حامل محموله های چوب از طریق مرز تورخم به شهر پیشاور پاکستان و یا از مسیر 
قندهار به شــهر کویته و کراچی قاچاق می شــود. این گزارش حاکی است بخشــی از این چوب ها در بازار داخلی افغانستان فروخته می شود و برخی دیگر نیز پس از قاچاق شدن به پاکســتان، به کارگاه های صنایع چوب این کشور فروخته 

می شود و حتی برخی از این محموله ها، پس از ورود به بندر کراچی، روانه دوبی می شود. براساس این گزارش، قاچاق چوب، به راهی برای کسب درآمد گروه تروریستی داعش تبدیل شده است.

اعتراض رهبران اپوزیسیون آفریقای جنوبی علیه »جاکوب زوما«رئیس کنگره 
ملی آفریقا.

سرگردانی پناهجویان سوری پشت 
مرزهای ترکیه .

با گذشته پنج سال از حادثه هسته ای فوکوشیما، تیم تپکوتست پرتو نگاری در نزدیکی کاملا تخریب شده رانجام می دهد.

وقوع یک انفجار انتحاری در دمشق، پایتخت 
سوریه چندین کشته و زخمی بر جای گذاشت.

  اردوغان: آمریکا در منطقه 
»حمام خون« به راه انداخته است

رئیس جمهور ترکیه بار دیگر به دلیل حمایت آمریکا از گروه های 
کرد در ســوریه، به شدت از واشــنگتن انتقاد کرد. رجب طیب 
اردوغــان، رئیس جمهــور ترکیه، امــروز اعلام کــرد آمریکا با 
نشناختن سازمان های کرد در سوریه، باعث ایحاد حمام خون 
در منطقه شــده اســت. اردوغان با انتقاد از سیاســت آمریکا و 
با اشــاره به حزب اتحاد دموکراتیک کردســتان ســوریه و گروه 
شــبه نظامی کمیته های حمایت از خلق اعلام کرد: »آمریکا! 
چون تاکنون آن هــا را به عنوان گروه های تروریســتی معرفی 

نکرده ای، منطقه به یک حمام خون تبدیل شده است«. 

خودداری کویت از اعزام نیرو به 
سوریه به همراه عربستان

به گفته وزیر دولت کویت، این کشور در عملیات علیه داعش مشارکت 
می کند؛ اما در عملیات زمینی در سوریه شرکت نخواهد کرد. به گفته 
این مقام کویتی، کشورش از طریق اقداماتی همچنین به اشتراک 
گذاشتن اطلاعات و موارد دیگر به کمک ائتلاف ضد داعش اقدام 
می کند. این در شرایطی است که سعودی ها از هفته گذشته اعلام 
کردند که قصد دارند 150 هــزار نظامی تحت عنوان ائتلاف ضد 
داعش به سوریه اعزام کنند. به این ترتیب، شمار کشورهایی که پس 
از اعلام تصمیم عربستان، مستقیم عدم تمایل خود به مشارکت در 

این عملیات را اعلام کردند، باز هم افزایش پیدا کرد.

 مشخص شدن مبلغ کمک نظامی 
سال آینده واشنگتن به تل آویو

بر اساس اسناد منتشره، درخواست بودجه وزارت دفاع  آمریکا برای 
سال 2017 شامل 103 میلیون و ۸00 هزار دلار بودجه به منظور 
اجرای برنامه های همکاری با رژیم صهیونیســتی می شود. این 
رقم در مقایسه با سال مالی 2016 کاهش یافته است. این رقم در 
سال گذشــته برابر با 267 میلیون و 600 هزار دلار بود. همچنین 
رقم درخواست شده برای کمک به طرح »گنبد آهنین« از رقم 55 
میلیون دلار برای سال مالی گذشته به رقم 42 میلیون دلار کاهش 
پیدا کرده است. از دیگر طرح های مورد حمایت آمریکا، می توان به 
سامانه رهگیری موشک های بالستیک، موسوم به »آرو« اشاره کرد.

ادعاهای مقام امنیتی آمریکایی 
علیه ایران

جیمز کلاپر، رئیس سازمان اطلاعات ملی آمریکا، روز سه شنبه 
در جلسه استماعی در سنای این کشــور گفت ایران همچنان 
تهدیدی تروریســتی برای منافع آمریکا و شــرکایش در سراسر 
جهان به شــمار می رود. در عین حال، کلاپر تأکید کرد هرچند 
آمریکا با تهدیدهای تروریســتی در سراسر جهان مواجه است، 
ولی هیچ یک از آن ها به انــدازه افراط گراهای بومی در آمریکا 
نگران کننده نیســتند. وی مدعی شــد هرچند ایــران به توافق 
هسته ای پایبند اســت، با مانعی »فائق نیامدنی« برای ساخت 

سلاح هسته ای مواجه نیست.

بینالملل
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KIKفرصتیاتهدید!
پیام رسان جدید توجه ایرانی ها را جلب می کند؟

بدون شــک یکی از مهم ترین امکاناتی که اینترنت و تلفن های هوشــمند در 
اختیار ســاکنان زمین در هزارۀ سوم قرار داده اســت، پتانسیل های ارتباطی 
بی نظیر آن اســت. امروزه، مردم با اتکا به قابلیت هایی که تلفن های متصل به 
شــبکه برایشان پدید آورده اســت، در هر لحظه، با بیشترین سرعت و کمترین 
هزینۀ ممکن به شیوه های مختلفی می توانند در سرتاسر دنیا با یکدیگر ارتباط 
صوتی، تصویــری یا متنی برقرار کنند. یکی از مهم تریــن ابعاد این ارتباط هم 

نرم افزارهای پیام رسان هستند.
فراموش نکنیــم که کمتر از دو دهۀ پیش، تلفن هــا و پیامک های تلفنی تنها 
راه رایج تماس میان اشــخاص به شمار می آمد و کمتر از یک دهه از عمومیت 
تلفن های هوشــمند و نرم افزارهای ارتباطی مبتنی بــر آن می گذرد. این یک 
امکان بی نظیر است که از این مجرا در اختیار ما قرار گرفته است و بدون اینکه 
نگران رســیدن یا نرســیدنِ پیام ها، هزینۀ بالای ارسال پیام و یا مسائلی از این 
دســت باشیم، می توانیم به راحتی با آشنایان خود در سرتاسر دنیا وارد صحبت 
شــویم و علاوه بر متن، عکس و فایل صوتی هــم رد و بدل کنیم. آیا این همه 

تحول در کمتر از یک دهه شگفت انگیز نیست؟
دشوار بتوان نظری بر خلاف این داد. به همین دلیل هم هست که نرم افزارهای 
پیام رسان در مدت زمانی اندک چنین رشد زیادی هم به لحاظ تعداد کاربران و هم 
به لحاظ تعدد نرم افزارها پیدا کرده اند. امروز، اگر شما بخواهید چنین نرم افزاری بر 
روی تلفن هوشمند یا تبلت خود نصب کنید، گزینه های بسیار بسیار زیادی دارید. 
هرکــدام از این گزینه ها هم برتری ها و نقاط ضعف خــود را دارند. برخی از آن ها 
مانند واتس آپ، گســتردگی ای جهانی دارند و با بیش از یک میلیارد کاربر، بیش 
از هر شبکۀ ارتباطی دیگری انسان ها را به هم مرتبط می کنند؛ برخی دیگر مانند 
WeChat، کاربران محدودتری دارند و اغلب در یک کشور خاص )در این مورد 
کشــور چین( طرفداران بیشتری دارند؛ برخی مانند تلگرام و تا حد زیادی همان 
واتــس آپ، اهمیت زیادی به امنیت و حفــظ حریم خصوصی می  دهند و برخی 
دیگر مانند viber و Line واســط کاربری و سهولت ارتباط را در اولویت بالاتری 
قــرار داده اند. اما در این میان یک نرم افزار دیگر هم وجود دارد که در ایران کمتر 
شناخته شده اســت، اما محبوبیت جهانی زیادی به ویژه در اروپا و امریکا دارد و 

آن هم نرم افزار پیام رسان Kik است.

Kik  چیست؟
نرم افزار کیک، به گفتۀ وب ســایت رسمی آن بیش از 240 میلیون کاربر دارد که 
رقم قابل توجهی اســت. به دلیل مجوزهای دسترسی اندکی که این نرم افزار از 
شما درخواست می کند، به ویژه این که برای نصب و استفاده نیازی به شماره تلفن 
ندارد و دسترســی به مخاطبان موبایل شــما هم ندارد، طرفداران بسیاری دارد. 
تنها کاری که برای نصب این نرم افزار باید انجام دهید، انتخاب یک نام کاربری 
است. حجم آن نیز کمتر از 7 مگا بایت است که برای یک نرم افزار ارتباطی حجم 
پایینی به شــمار می آید. کیک با امتیــاز 4.3 )از 5( از رأی نزدیک به دومیلیون 
نفر در PlayStore، نرم افزار محبوبی هم به شــمار می آید و این به ویژه با وجود 
مخالفت های جدی از سوی برخی والدین، آنگونه که در ادامه خواهیم دید، بسیار 
تعجب آور و نشانۀ آن است که کیک علاوه بر دشمنان جدی، طرفداران سرسخت 
زیادی هم دارد. فراموش نکنیم که امتیاز نرم افزار محبوبی مانند واتس آپ تنها 

اندکی بیش از کیک است )4.4(.

مخالفان بزرگِ کیک
سال گذشته وب ســایت Education.com نرم افزار کیک را یکی از ۸ مورد از 
بدترین نرم افزارها برای کودکان دانســته است. همچنین، گزارش هایی وجود 
دارد که به اســتفادۀ کودکان فراری از خانه و نیز شــکارچیان نوجوانان به منظور 
سوء استفادۀ جنسی از کیک اشاره  می کند. در حقیقت، بسیاری از والدین نگران 
استفادۀ فرزندان خود از این نرم افزار ارتباطی هستند. یکی از این مادران در بخش 

»نظر های«وب سایت commonsensemedia.org نوشته است: »فریب این 
اسم به ظاهر بی گناه را نخورید. این نرم افزار، ابزار اصلی شکارچیان جنسی برای 
به دام انداختن اهدافشان است. کودک من چند ساعت بعد از نصب این نرم افزار، 
به طور اتفاقی چندین دعوت نامه برای به اشتراک گذاشتن عکس دریافت کرد. 
شکارچیان خود را به عنوان نوجوان جا میزنند تا بچه ها را اغفال کنند... راه های 
بســیار زیاد دیگری هم برای ارتباط کودکان با هم وجود دارد؛ آنها را از کیک دور 
نگه دارید!«. و این تنها نمونۀ موجود نیســت؛ بســیاری از پــدر و مادرها دغدغۀ 
مشــابهی را مطرح کرده اند. یک روزنامه نگار که برای آزمایش، این نرم افزار را بر 
روی دســتگاه تلفن خود نصب کرده بود نوشته است که بلافاصله بعد از نصب، 
پیام های ناشــناس دریافت کرده اســت که به وضوح به طور اتفاقی و به منظور 

سوءاستفاده و یا مقاصد تبلیغاتی فرستاده شده بودند.
برای اثبات این نظرها، هیچ چیز واضح تر از مرورها )Review(یی که در قسمت 
مربوط به این نرم افزار در GooglePlay توســط کاربران قرار داده شــده است 
نیست؛ این مرورها بیش از این که نظر دادن راجع به کارایی نرم افزار باشد، معرفی 
نام کاربری و درخواست تماس برای تجربه های نامتعارف و نامناسب است. این 
وضعیت به حدی است که برخی آن را »نرم افزار ارتباطی-جنسی« )sexting بر 
وزن texting که دومی به اســتفاده از نرم افزارهای پیام رسان برای ارتباط گفته 

می شود( نامیده اند.

ابزارهای بی طرف؟
با این وضعیت، شاید تصور کنید که کیک یک ابزار شیطانی است که به هر قیمتی 
باید از آن دوری کرد. خب، واقعیت این است که می تواند همینگونه هم باشد. کیک 
هم مانند هر نرم افزار یا سخت افزار دیگری، همانگونه که عنوانِ نرم/سخت افزار 
پیشنهاد می دهد، یک »ابزار« است. می توان با هر منظوری از آن استفاده کرد. 

مگر نمی توان از واتس آپ استفادۀ مجرمانه کرد؟
بســیاری از کســانی که نســبت به کیک ایراد می گیرند، معتقدند استفاده از نام 
کاربری به جای شماره تلفن، این امکان را برای مجرمان سایبری فراهم می سازد 
تا به صورت اتفاقی و دلبخواهی یک اسم را نوشته و برای آن پیام وسوسه برانگیز 
بفرســتند. اما پرسش این است که مگر با شــمارۀ تلفن نمی توان همین کار را به 
صورت بسیار ســاده تر و دقیق تری انجام داد؟ شماره گیری اتفاقی بدون امکان 
اشتباه در تلفظ نام ها. و یا یک چیز ساده تر؛ آیا همین کار را با فیس بوک یا اینستاگرام 
نمی توان انجام داد؟ به این ترتیب، با جســتجوی نام مورد نظر می توان عکس و 
پروفایل کاربر را نیز مشاهده کرده و مجرم اینترنتی می تواند با دقت بیشتر و اطمینان 

خاطر راجع به هویت مخاطب خود، هدفش را شناسایی کرده و به او پیام دهد.
مســئله این اســت که هــر ابــزاری در کنار ســودمندی هایی کــه دارد، امکان 
اســتفاده های نادرست را هم فراهم می ســازد. همیشه تمام فناوری های جدید 
در آغــاز پیدایش خود با چنین مخالفت هایی روبــه رو بوده اند. ماهواره، اینترنت، 
تلویزیــون، ویدئو، حتی یک تلفن ســاده هم تا مدت ها محل مناقشــه در مورد 
امکان هایی که برای سوءاستفاده فراهم می کرده اند، بوده اند. نکته این است که 
بتوان در کنار اســتفاده از امکانات یک ابزار، از آسیب های آن نیز در امان ماند و 

گاهی به دست می آید. این، نه با محدودیت، بلکه با آ

واقعیت این است که پیام رسانِ کیک به این دلیل که برای نصب نیازی به شماره 
تلفن ندارد )فراموش نکنیم که اغلب کودکانِ کم  سن وسال خط تلفن همراه ندارند 
و این نرم افزارها را بر روی تبلت خود نصب می کنند( و همزمان، از واسط کاربری 
ساده و جذابی برخوردار است، توسط بسیاری از نوجوانان و به اصطلاح فرنگی ، 
تین ایجرها مورد اســتفاده قرار می گیرد. این امر باعث شده است که مجرمان و 
افراد ناسالم نیز بیشتر از دیگر نرم افزارها، به آن رو بیاورند و به همین دلیل، فضای 

عمومی این پیام رسان چندان مناسب کودکان کم سن و سال نیست.
بنابراین شــاید بهتر باشــد به فرزند خــود توصیه کنید که تا یک ســن خاص، از 
نرم افزارهای دیگر مانند پیام رسان فیس بوک یا iMassage و یا حتی نرم افزارهای 
رایج تری مانند تلگرام و واتس اپ برای ارتباط با دوســتان خود اســتفاده کنند و 
همزمان، به آن ها در مورد خطرهای موجود در هر نرم افزار ارتباطی از جمله کیک 
هشــدار دهید. به آن ها توصیه کنید تنها با دوستان و آشنایان خود ارتباط برقرار 
کنند و پاســخ هیچ پیام ناشناسی را نداده و اینگونه پیام ها را بدون درنگ مسدود 

)Block( کرده وگزارش )Report( نمایند.

گزارش تحلیلی: نرم افزار پیام رسانِ Kik؛ فرصت یا تهدید؟
چند خط پایین تر از همان »نظر«ی که قدری پیش تر به نقل از یک مادر راجع به 
کیک نوشته شد، یک کودک 14 ساله نوشته است: »یک نظرِ صادقانه: ببینید، 
این ]کیک[ یک نرم افزارِ واقعا خوب اســت و فقط والدینی که زیاد گیر می دهند 
به آن گیر می دهند! شــما باید به فرزندان خود آنقدر اطمینان داشــته باشید که 
بدانید آن ها خودشان را با فرستادن عکس های نامناسب به این طرف و آن طرف 
به نمایش نمی گذارند. همۀ بچه ها آن جوری که شما فکر می کنید نیستند. این 
]نرم افزار[ فقط یک راه ارتباط اســت که ده برابر ساده تر از هرچیز دیگری است 
و مردم باید بفهمند آنقدرها بد نیست و ]مثلًا[ جای شما را مشخص نمی کند... 
صادقانه، این یک نرم افزار خوب است پس فکر نکنید خوب نیست!« اگر کودک 
شــما به این بلوغ رسیده اســت که اینطور فکر  کند، شاید راه درست این باشد که 

ضمن یادآوریِ خطرات، به وی اطمینان کنید.

در نهایت؟
حاصل اینکه نرم افزار کیک، امتیازهای مثبت زیادی دارد؛ فضای زیادی را اشغال 
نمی کند و ســریع و ساده اســت. نیاز به بسیاری از مجوزهای دسترسی  که دیگر 
نرم افزارهای رایج از شما طلب می کنند ندارد. نصب آن بدون تأیید از طریق شماره 
تلفن امکان پذیر است و به فهرست مخاطبان و مکان جغرافیایی شما دسترسی 

ندارد و این دو، امتیازهای امنیتی بسیار مهمی هستند.
به جز این و به طور خاص، پیام رسان کیک به علت رواج در اینستاگرام و بازی های 
برخــط ماننــد ClashofClans، Alexander و Ramses، کاربــرد بالایــی 
برای کاربران این بازی ها و شــبکه های اجتماعی جهــت ارتباط با مخاطبان و 
گاهی نسبت به آسیب ها و تهدیدهای موجود  هم بازی هایشان دارد. بنابراین، با آ
در این پیام رسان و دقت در هنگام استفاده، می توانید از این مزیت ها لذت ببرید 
و زندگــی در عصر انقلاب فناوری ارتباطات هم چیزی به جز این دوگانۀ تهدید/

فرصت نیست.

ایده جدید خالق اندروید چیست؟
تــا آن جایی کــه میدانیــم »اندی 
روبیــن« بیــش از همــه بــه دلیل 
نوآوری در خلــق اندروید، محبوب 
ترین سیســتم عامل فعلی موبایل 
شناخته میشــود. علیرغم آنکه وی 
در سال 2013 از اندروید کناره گرفت 
اما همچنان به گوگل یاری میرساند. 

اما گویا اندی روبین قرار است مجددا وارد حوزه موبایل 
شــود و با یک کار جدید دیگر این حوزه را مجددا دچار 
تحول کند. گویــا کار جدیدی خالــق اندروید در حوزه 
هوش مصنوعی با ســاخت یک Dashcam اســت. 
اگر نمیدانید Dashcam چیست باید توضیح داد که 
این ابزار در واقــع دوربین کوچکی اســت که معمولا 
نمایی Wide را از درون یا بیرون خودرو گرفته و ضبط 
میکند. این دوربین کوچک میتواند بر روی داشبورد یا 
آینه جلو نصب شود و کاربرد های امنیتی داشته باشد. 

حال اندی روبین اشــاره کرده است 
 Dashcam که در حال ساخت یک
اســت که به رایگان در اختیار افراد 
قــرار خواهد گرفت، البته به شــرط 
آنکه داده های ضبط شــده توسط 
آن بــه وی و اســتارت آپ جدیدش 
Play Ground واگذار شــود. این 
ایده کمی عجیب به نظر میرسد اما داده های فراوانی 
که از این طریق به دســت می اید میتواند برای ساخت 
یک شــبکه کامل از وضعیت ترافیکی و حتی نقشــه 
هایی کامل تر و با جزئیات بیشــتر از نقشه های گوگل 
و ابزار Street View در اختیار قــرار دهد. البته این 
ایده تا همین حد جذاب اســت و تا همین حد نیز برخی 
نگرانی ها را در پی دارد. از جمله داشتن یک دوربین بر 
روی خودروی شخصی شما که مدام روشن و در حال 
ضبط داده ها است چندان خوش آیند به نظر نمیرسد.

Opera پیشنهاد 1.2 میلیارد دلاری کنسرسیوم چینی برای خرید
 Opera شب گذشته مقامات شرکت
ســازنده مرورگر معروف این شرکت 
اعلام و تاییــد کردند که پیشــنهاد 
خریدی به بهــای 1.2 میلیارد دلار 
از ســوی کنسرســیومی از شرکت 
های اینترنتی چین دریافت داشــته 
اند. این پیشنهاد از سوی دو شرکت 

Kunlun و Qihoo 360 و به همراهی بنیاد ســرمایه 
گذاری Golden Brick مطرح شده است. در همین 
رابطه »لارس بویلسن« مدیر اجرایی Opera در بیانیه 
ای اعلام کــرد: دلایل منطقی و اســتراتژیک قوی از 
سوی کنسرســیوم برای در اختیار گرفتن اپرا ارائه شده 
است. این واگذاری منجر میشود که اپرا توان و ظرفیت 
بیشتری برای خدمت رسانی به کاربران با ارائه نو آوری 
های بزرگتر داشته باشد و به رشد و گسترش ما سرعت 
بیشتری بدهد. شرکت اپرا بیش از همه با مرورگر معروف 

خود شناخته میشود اما دستی هم در 
سایر حوزه های نظیر فشرده سازی 
داده ها و تبلیغــات دارد. مروگر این 
شرکت در حالی که هیچ گاه نتوانست 
سهم مهمی در بازار دسکتاپ داشته 
باشــد اما به دلیل فایــل کم حجم و 
سرعت بالای خود برای مدت زمانی 
مدید در موبایل دست بالا را داشت. طی سالهای اخیر 
این شرکت در تلاش برای زنده نگاه داشتن سهم خود 
در موبایل تلاش های خود برای فشــرده ســازی داده 
ها بر روی ویدئو یعنی پر مصــرف ترین بخش اینترنت 
موبایل افزایش داد. در همین حال »یاهویی ژو« مدیر 
 Kunlun، بیان کرده: با ادغام اپرا در Kunlun اجرایی
Qihoo و Golden Brick این کنسرسیوم قوای خود 
را متحــد خواهد کرد و جایگاه رهبــری را برای خود در 

فضای اینترنت بین المللی تثبیت میکند.

 چهل و هفت سالگی 
ملکه آسمان ها

در سال 1996 و در چنین روزی جامبو جت بویینگ 
747 برا اولین بار در آســمان به پــرواز در آمد و با این 
اتفاق مســافرت های هوایی تجاری برای همیشــه 

تغییر کرد.
با بویینگ 747 و طراحی غول آسای آن که دو راهرو 
در داخلی آن تعبیه شــده بود، خطــوط هوایی موفق 
شدند تا تعداد مسافران پروازی را تا حد زیادی افزایش 
دهند. این جت غول پیکر که لقب ملکه آسمان ها را 
به آن دادند از زمان تولد خود بر پهنه آسمان ها حکم 

روایی کرده است.
طی 47 سال شــرکت بویینگ تعداد بیش از 1500 
نمونــه از این جت را به خطوط هوایی مختلف در دنیا 
فروخته است. از زمان اولین پرواز رسمی خود با خط 
هوایی Pan Am در 21 ژانویه 1970 این هواپیما به 
عنوان برترین و محبوب ترین جت مسافربری غول 

پیکر شناخته شده است.
از زمــان تولیــد 747، برخــی شــرکت هــای دیگر 
تلاش هایی برای رقابت با آن و ســاخت نمونه های 
مسافربری غول پیکر برای به چالش کشیدن برتری 
آن داشته اند. البته تقریبا همه این تلاش ها نا موفق 
بوده است. در حال حاضر تنها رقیب اصلی و به جای 
مانده بــرای 747، جت چهار موتــوره ایرباس یعنی 
A3۸0 اســت. البته این جت تقریبا 35 ســال بعد از 

تولد 747 پای به خطوط هوایی گذاشت.
امروز بــازار747 بســیار متفاوت با دهه 70 اســت. 
تقاضــا برای جــت های مســافربری غــول پیکر بر 
اســاس تحولات پیش آمده در مقــررات هوانوردی 
به تدریــج کاهش پیدا کرده اســت. خطــوط هوایی 
از خرید مــدل های با موتــور پــره ای فاصله گرفته 
 و تکنولــوژی جــت نیــز تــا حد زیــادی پیشــرفت 

کرده است.
طی هست سال گذشته بویینگ تنها موفق به فروش 
45 جت شده است که اغلب آنها نیز در اختیار شرکت 
های ترابری قرار گرفته اند. اما متاسفانه 747 باربری 

نیز این روزها وضعیت مطلوبی ندارد.
ماه گذشته شرکت بویینگ اعلام کرد که در راستای 
زمان دادن به طرح برای پا گرفتن، بیش از این تولید 
747 را کاهش میدهد. این در حالی اســت که سال 
قبل از آن تولید سالانه این جت از 1.3 نمونه در ماه 
به یک 1 مورد کاهش یافته بود و از ماه سپتامبر حتی 
تولیــد این جامبو جت به 1 نمونــه در هر دو ماه تنزل 

کرده است.
بر اساس اعلام این شرکت، کاهش تولید 747 منجر 
به آن خواهد شد که برنامه این طرح بیشتر بتواند خود 
را با نیازهای بازار مطابقــت دهد. همچنین بویینگ 
اعلام کرد که در پی تصمیم برای کاهش تولید 747 
کاهــش درامدی برابر با 569 میلیــون دلار را تجربه 

کرده است.
اکنون اولین بویینگ 747 که به پرواز درآمد در موزه 
هوایی سیاتل در واشنگتن حضور دارد و نام آن »شهر 

اورت« - The City of Everett – است.

رصدخانه

Always On با قابلیت G5 صفحه نمایش ال جی
تصویری که بخش موبایل 
ال جی از G5 بر روی حساب 
کاربری توییتر این شــرکت 
منتشر کرده است، جزئیات 
چندانی در بر ندارد اما تا آن 
حدی هست که به ما میگوید 
صفحــه نمایــش ال جــی 

G5 همیشه روشــن یا Always On خواهد 
 Android Authority بود. بر اساس منابع
صفحه نمایش این هشومند مجهز به قابلیت 
Always On اســت. این در حالی اســت که 
 Nexus یا Moto X هوشمند های دیگر نظیر
6P تنها زمانی که با یک حرکت دســت تعریف 

شــده یا Gesture مواجه 
شــوند بخش از اطلاعات 
مقتضی را نشــان میدهند. 
این تصویر همچنین نشان 
میــده کــه جــی 5 صفحه 
نمایــش AMOLED در 
اختیار ندارد و بــه جای آن 
نسخه ای کامل از صفحه نمایش کوچک و دوم 
V10 را به کار گرفته است. اگر به خاطر بیاورید 
هوشــمند V10 ال جی یــک صفحه نمایش 
کوچک و ثانویه در بالای صفحه نمایش اصلی 
دارد که میانبر برخی از نرم افزارها و همچنین 

برخی اعلانات در آن نمایش داده میشوند.

آمریکا خودروهای گوگل را به عنوان راننده میشناسد!
سازمان تنظیم کنندۀ ایمنی 
وســائل نقلیــه در ایــالات 
متحــده تأیید گفته اســت 
ممکن است دستگاه نقلیۀ 
هوشمندی که گوگل در حال 
ساختن آن است و خود-ران 
نامیده می شــود، در دسته 

بندی قوانین فدرال در ردۀ دستگاه های دارای 
راننده قرار گیرد. این یــک قدم بزرگ رو به جلو 
برای دستگاه های نقلیۀ هوشمند گوگل به شمار 
می آید. »سازمان ملی امنیت ترافیک« امریکا 
)NHTSA( در نامه ای که بر روی وب سایت 
خود قرار داده نوشته است: »سازمان در ارجاع 

به طــرح توصیفی گوگل از 
وســیلۀ نقلیه، راننــده را به 
عنوان »سیستمِ خودران« 
تفسیر می کند و نه به عنوان 
یکی از سرنشینان خودرو«. 
به گفتــۀ این وب ســایت، 
طرح گوگل که در 12 نوامبر 
توسط واحدِ خودران این شرکت ثبت شده است، 
به مثابه خودرویی که »نیاز به رانندۀ انســانی« 
نــدارد توصیف شــده اســت. در حقیقت، این 
سازمان موافق اســت که طرح خودرانِ گوگل 
راننده ندارد؛ اما سیستم هوشمند خود هدایت 

گر را به عنوان راننده در نظر می گیرد.

حذف عکس تار تیم کوک از توییتر
تیم کــوک مدیرعامل اپل 
کــه در مســابقه فوتبــال 
 Super Bowl آمریکایی
حضور داشت روز گذشته 
عکسی از مراسم پیروزی 
تیم محبوبــش را با آیفون 
خود ثبت کرده و در توییتر 

قرار داد. بــه دلیل تار بــودن این عکس موج 
طعنه هــا بــه ســوی او و آیفــون روانه شــد و 
حالا او ایــن تصویــر را از توییتر حــذف کرده 
 Denver Broncos اســت. درحالی که تیم
پیــروزی خــود را در پنجاهمیــن مســابقات 
Super Bowl جشن گرفته بودند تیم کوک 

مدیرعامل اپــل نیز راه خود 
را به سوی زمین مسابقه باز 
کرد و تصویری از جشن این 
پیروزی با آیفون 6اس خود 
ثبــت کرد. ســپس تصمیم 
گرفــت ایــن عکــس را در 
توییتر خود بــا پیام تبریکی 
به قهرمانی تیمش منتشــر کنــد اما ظاهراً به 
کیفیت پایین عکس ثبت شده و تاری آن توجه 
نکرده بود. با وجود این که او دقایقی بعد تصویر 
بسیار بهتری نیز ثبت کرد اما کار از کار گذشته 
بود و کاربران توییتر آیفــون و نبود لرزش گیر 

اپتیکال را به تمسخر گرفته گرفتند.

آیتی
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پنجره

هدیههاییکهراهیبهشتمانمیکنند
توصیه های اخلاقی به خانواده ها

محمود باقری- در این دنیای پیچیده امروزی که شــرق و غرب لیبرالیســتی، 
در تقابلی بی فایده با دین و آمــوزه های خدامحور، در تلاش برای حاکم کردن 
نظریات خود، فرهنگ ها را به چالش کشیده و معنویت را از زندگی روزمره حذف 
کرده اند، به خلأ اخلاقی رســیده و در منجلابی گرفتار شده اند که در آن بنیان 
های خانواده و جوامع متزلزل شده است. در اسلام هم کانون گرم خانواده و نیز 
مقوله اخلاق از اهمیت ویژه ای برخوردار است و احادیث بسیاری در خصوص 
این دو موضوع وجود دارد. در اهمیت اخلاق همین بس که پیامبر اسلام )صلی 
الله علیه و آله) می فرمایند »محبوب ترین شما در نزد خدا، خوش اخلاق ترین 
شماست« و فلســفه بعثت خود را به کمال رسانیدن اخلاق معرفی می کند که 

»همانا برانگیخته شده ام تا اخلاق بزرگوارانه را به کمال رسانم.«
امام علی )علیه السلام( در تعریق اخلاق خوب می فرمایند:»خوش اخلاقی در 
سه چیز اســت: دوری کردن از حرام، طلب حلال و فراهم آوردن آسایش و رفاه 
برای خانواده « و امام صادق )علیه السلام( نیز در پاسخ به پرسشی از معنای خوش 
اخلاقی فرمودند: »نرمخو و مهربان باشــی، گفتارت پاکیزه و مؤدبانه باشد و با 
برادرت با خوشرویی برخورد کنی. «آن حضرت درباره آثار و برکات خوش اخلاقی 
می فرمایند:»خوی نیکو جمال است در دنیا، و گشایش و خوشی است در آخرت، 
و با آن آیین و دین هر کســی کامل می گردد، و موجب کمال انســان و قرب او به 
پروردگار متعال است« خانواده اولین حلقه اجتماعی جامعه است، جامعه شناسان 
معتقدند که برای سنجش استحکام جوامع باید ابتدا انسجام خانواده در آن جامعه 
را مورد بررسی قرار داد. تشکیل خانواده، گرم نگاه داشتن کانون خانواده و انسجام 
آن نیز در دین ما از اهمیت فوق العاده ای برخوردار اســت و احادیث بسیاری به 
این موضوع اختصاص یافته است؛ که وظایف و حقوق هر یک از اعضا خانواده 
در برابر یکدیگر را در قالب توصیه های اخلاقی معین می نماید. حفظ کانون گرم 
خانواده هنری اســت که همه اعضای خانواده باید از آن بهره مند و نسبت به آن 
ملتزم باشند. پدر و مادر در برابر فرزند، همسر و شوهر در برابر یکدیگر، و فرزند در 
برابر والدین خود، هر کدام در برابر یکدیگر عنوانی داشته و در قالبی که قرار گرفته 

اند باید با رعایت نکات اخلاقی در حفظ و انسجام کانون خانواده تلاش نمایند.

توصیه های اخلاقی به شوهر در برابر همسر
باور غلطی است که در برخی از مردان وجود دارد که برابر همسر خود ابراز محبت 
نمی کنند و در حالی که از توصیه های اخلاقی در پیامبر اکرم )صلی الله و علیه 
و آله( به مردان در برابر همسرانشان است که:» گفته مرد به همسرش که »من 
تو را دوست دارم «، هرگز از قلب زن بیرون نمي رود «. آن حضرت در توصیه ای 
دیگر می فرماینــد: »یکدیگر را به رفتار نیك با زنان ســفارش کنید. «  و یکی از 
ابزارهای رفتار نیک را شــاد کردن همســر بر می شمرند که:»خدای بزرگ، به 
زنان مهربان تر از مردان است و هیچ مردی، زنی از محارم خود را خوشحال نمی 
کنــد، مگر آن که خداوند متعال او را در قیامت شــاد می کند.« امام علی)علیه 
الســلام( در وصیتی به فرزندش محمد بین حنفیه در خصوص نحوه سلوک با 
همسر می فرمایند: »همیشــه با همسرت مدارا کن، و با او به نیکي همنشیني 
کن تا زندگیت  با صفا شود« و نیز از هنر ارتباط شوهر با همسر این است که امام 
باقر)علیه الســلام( می فرمایند:»گرامی ترین شــما نزد خدا، کسی است که 
بیشتر به همسر خود احترام بگذارد.«  آری، رفتار نیک و برخورد توام با احترام و 
خوشحال کردن زن توصیه های اخلاقی است که شوهر باید از آن استفاده کند 
تا بتواند به نحو احسن وظایف خود را در ایجاد انسجام اسلامی خانواده ایفا نماید. 
برخی از مردها به ظرایف روابط همسر و شوهری توجه نمی کنند و گاهی اوقات 
رعایت برخی موارد را فقط از وظایف همسر خود می دانند، مثلا رسیدگی به سر 
و وضع و زینت و استفاده از رایحه های خوش را از زن انتظار دارند و در حالی که 
نمی خواهند قبول کنند که زن نیز این توقع را دارد که شــوهر خود را با وضعیت 

مناسب ببیند و در این باره امام صادق)علیه السلام( می فرمایند:»همان گونه 
که مردان دوست دارند زینت و آرایش را در زنانشان ببینند، زنان نیز دوست دارند 

زینت و آرایش را در مردانشان ببینند«
در روابط شوهر با همســر باید به این توجه کرد که هر چه برای خود می پسندی 
برای دیگران هم باید بپسندی و بلعکس هر چه بر دیگران و نزدیکان خود نمی 
پسندی برای خود مپســند، چرا که در روابط خانوادگی پیامبر گرامی اسلام می 

فرمایند:»پاکدامن باشید تا زنانتان پاکدامن باشند.« 

توصیه های اخلاقی زن در برابر شوهر
زن نیز به عنوان همسر باید به توصیه های اخلاقی و رعایت حقوق شوهر توجه 
نماید تا به ســهم خود کانون خانواده را گرم نگاه دارد. یکی از مهمترین توصیه 
هایی که بخصوص در روابط همسری به زن می شود رعایت حیا است و پیامبر 
اکرم)صلی الله و علیه و آله( می فرمایند:»حیا خوب است ولی برای زنان خوب 
تر است. « اگر بخواهیم وظایف زن در برابر شــوهر را در جمله ای بیان نماییم 
باید به این حدیث از نبی مکرم اسلام اشاره کنیم که فرمودند:»بهترین زنانتان، 
آن زن زایا، بسیار مهربان و پاکدامن است که برای شوهرش خودآرایی می کند 
و از غیر او خود را محفوظ نگه می دارد، حرف شــوهرش را می شنود و فرمان او 
را اطاعت می کند... .« آن زنانی که به این نکات اخلاقی که هنر زندگی است، 
عمل نموده اند، زندگی شادتر و مستحکمتری داشته اند تا زنان و مردانی که در 

توهم عنان بدست گرفتن هستند.

والدین در برابر فرزند
...و اما همین زن و شــوهر با به دنیا آمدن فرزند باید نکات اخلاقی دیگری را در 
روابط خانوادگی خود رعایت کنند تا دارای خانواده ای مومن و شــاد باشند. یکی 
از مهترین موضوع، دوســت داشتن فرزند است و در این رابطه نبی مکرم اسلام 
)صلی الله علیه و آله( می فرمایند »کودکان را دوست بدارید و به آنان مهربانی کنید 
و هرگاه به آنها وعده دادید وفا کنید زیرا آنها شما را روزی دهنده خود می  دانند«. 
و این دوست داشتن هزچه بیشتر باشد مورد پسندتر است که امام صادق)علیه 
الســلام( توصیه می کنند:»بدون تردید، خداوند بر بنده خود به خاطر شــدّت 
محبّت به فرزندش، رحم می  کند.« و در این دوست داشتن و ابراز آن نباید تفاوتی 
بین فرزندان گذاشت، امام علی)علیه السلام(  در بیان خاطره ای با این موضوع 
فرمودند: »پیامبر صلی  الله  علیه  و  آله کسی را دیدند که دو فرزند داشت. یکی را 
بوسید و دیگری را رها کرد . پیامبر خدا به او فرمودند : چرا میان آنان یکسان عمل 
نکردی؟« اقتضای ارتباط با کودک، برخورد کودکانه است که از توصیه های پیامبر 
گرامی اســلام )صلی الله علیه و آله( توجه به همین نکته است که:»هر کس با 
کودك سروکار دارد، با او کودکانه رفتار کند.« امام علی)علیه السلام( در توصیه 
ای دیگر از اخلاق عملی به والدین می فرمایند:»حق فرزند بر پدر و مادر این است 

که اسم خوب بگذارد خوب تربیتش کند و به او قرآن تعلیم دهد.« 

فرزند در برابر والدین
فرزندان نیز در برابر والدین خود نیازمنــد رعایت توصیه های اخلاقی ویژه ای 
هستند که در قالب حقوق و تکالیف بیان شده اســت. در روابط فرزند با والدین 
احتــرام نهادن و اطاعت از پدر و مادر مهم اســت و در احادیث بســیاری به این 
موضوع اخلاقی تاکید شــده و حدود و ثغور آن معین شــده اســت. در این باره 
امیرالمومنین)علیه السلام( می فرمایند:»حقّ پدر بر فرزند آن است که پدر را در 
هر چیز مگر در نافرمانی از خداوند سبحان اطاعت و پیروی نماید..« آن حضرت 
در حدیثی دیگر بیان می دارند:»شکر از پدر و مادر در هر حال، فرمانبرداری از او 
امر و نواهی آنان در صورتی که اوامر و نواهی در مسیر وظیفه  الهی باشد، و پنهان 

و آشکار همفکری نمودن با آنها.«   برخی فکر می کنند به نام صدا زدن والدین 
حاکی از صمیمیت و یا پایین تر نشان دادن سن پدر و مادرشان است و در حالی 
که توجه به حریــم فرزندی و والدینی اقتضاء می کند کــه برخورد توام با احترام 
داشته و با رعایت حق والدین که در قرآن از آن ها به عنوان رب صغیر نا برده شده 
است از استفاده از نا کوچک احتراز شود. امام صادق )علیه السلام( در مورد حق 
والدین بر فرزند می فرمایند:»فرزند نباید پدرش را به اســم صدا کند، پیشاپیش 
او راه نرود، پیش از پدر ننشــیند، و وسیله فحش دادن به او را فراهم نکند.« بی 
تردید اثر احترام به والدین در بکار بردن الفاظ با شأنیت، بسیار بیشتر از آن هدفی 

است که در بکار بردن اسم کوچک در خطاب قرار دادن والدین مد نظر است.
اثر نیکی به پدر و مادر در زندگی فرد جریان دارد و در آینده و فرزندان وی بازگشت 
خواهد کرد و توجه به این نکته که این دنیا محلی است که ما بازخورد اعمالمان 
را خواهیم دید، بخصوص در نسل خود حتما در مشی زندگی حال ما موثر خواهد 
بود و امام صادق )علیه  السلام( در توصیه ای دیگر به فرزندان می فرمایند: »به 

پدر و مادر خود نیکی کنید، تا فرزندانتان به شما نیکی کنند.« 

سرپرست خانواده
اما وظایفی برای سرپرســت خانواده هســت که به عنوان ســتون خانواده باید 
بیشتر مد نظر داشته باشد. نوع رفتار پدر با خانواده اهمیت بسیار دارد و به همین 
مناسبت توصیه های بســیاری برای پدر خانواده بیان شده است. بطور مثال، 
پیامبر گرامی اســلام)صلی الله علیه و آله(  می فرمایند:»هر کس به بازار رود و 
هدیه ای برای خانواده اش بخرد و ببرد، )پاداش او( مانند کســی است که برای 
نیازمنــدان صدقه می برد )و هنگامی که هدیه را بــه خانه می برد(، باید، قبل از 
پسران، به دختران بدهد، زیرا کســی که دخترش را شادمان کند، مانند کسی 
اســت که یک بنده از فرزندان اســماعیل را آزاد کرده است. و هر کس ]با دادن 
هدیه ای[ چشم پسری را روشن کند، گویا از ترس خدا گریسته است و هر کس 
از ترس خدا بگرید، خداوند او را داخل نعمت های بهشت کند. « آن حضرت در 
خصوص رعایت محبــت در خانواده توصیه می کنند که:»بهترین مردان امت 
من، آن کسانی هستند که نسبت  به خانواده خود خشن و متکبر نباشند و بر آنان 
ترحم و نوازش کنند و به آنان آزار نرسانند« حضور پدر در کانون گرم خانواده نیز 
اهمیت بسیاری دارد چنانچه پیامبر اکرم )صلی الله علیه و آله( می فرماید:»از 
جوانمردی دور است که ]مردی[ در شهری که خانواده اش هستند باشد، ولی 
در غیر خانه خود بخوابد«. و نیز در حدیثی از ایشــان نقل اســت که »نشســتن 
مرد در کنــار خانواده اش، نزد خدای بزرگ دوســت داشــتنی تر از اعتکاف ]و 
نشستن[ در این مسجد من اســت«. در احادیث حتی نحوه ورود و روبرو شدن 
پدر خانواده نیز توصیه شده است مانند حدیثی از امام صادق )علیه السلام( که 
می فرمایند:»هنگامی که مرد با خانواده اش برخورد می کند، ]به آنان[ ســلام 
کند و هنگام ورود با صدای کفش و با سرفه کردن، خانواده اش را از آمدن خود 
با خبر کند، تا اینکه چیزی نبیند که او را ناخوش آید«. آن حضرت همچنین در 
سفارشی دیگر به مرد خانواده می فرمایند:»مرد در خانه و نسبت به خانواده اش 
نیازمند رعایت سه صفت است هر چند در طبیعت او نباشد: خوشرفتاری، گشاده 

دستی به اندازه و غیرتی همراه با خویشتن داری.« 
برخی توصیه ها نیز به کل خانواده باز می گردد امام صادق )علیه الســلام( می 
فرمایند:»هرگاه یکی از شما به مســافرت رود و سپس از سفر برگردد، پس باید 
برای خانواده خود به اندازه ای که توانایی دارد سوغاتی بیاورد, اگرچه یک سنگ 
باشــد« ایشــان در حدیثی دیگر بیان می دارند:»هر کس به شایستگی در حقّ 
خانواده اش نیکی کند، عمرش طولانی می شود.« و از صفات مومن چنین بر 
می شمرند که:»مؤمن همواره خانواده خود را از دانش و ادب شایسته بهره مند 

می سازد تا همه آنان را وارد بهشت کند«

چگونه از طاسی سر در سالمندی در امان باشیم
تبیان- حسین نحوی نژاد دکترای سالمندشناسی گفت: شایع ترین نوع ریزش مو، طاسی نوع 
مردانه یا آندروژنیک اســت که با وراثت، هورمون ها و افزایش ســن رابطه دارند. از آنجایی که 
دلایل زیادی برای ریزش مو وجود دارد. در حال حاضر دو نوع دارو جهت جلوگیری از گسترش 

طاسی نوع مردانه شدید در دسترس می باشد. 
فیناسترید در جهت خنثی سازی اثرات هورمون  مردانه تسترون فعالیت می نماید، این دارو تنها 
با نســخه پزشــک عرضه می شــود و نحوه مصرف آن خوراکی است و از استفاده آن در زنان به 
دلیل عوارضی که در باروری به جای  می گذارد، خودداری به عمل می آید. ماینوکسیدیل که بر 
روی سر استفاده می شود و از طریق مخالفت از سرکوب هورمونی ریشه موها عمل می کند نیز 
مورد استفاده قرار می گیرد که البته همه موارد به این دارو جواب نمی دهند و اگر مؤثر باشد نیز 
جهت بروز اثرات آن چند ماه وقت لازم است و نیز به ندرت رویش مجدد کامل مشاهده می شود.

ارتباط بین ضربه مغزی و افزایش احتمال خودکشی
مهــر- طبق یافته محققان افرادی که دچار ضربه مغزی شــده اند حتی اگر این اتفاق ســال 
ها قبل برایشــان افتاده باشــد بسیار در معرض ارتکاب به خودکشی قرار دارند. به نظر می رسد 
ریسک بلندمدت خودکشی در مواردی که ضربه مغزی در تعطیلات آخر هفته روی داده باشد 
به مراتب بیشــتر خواهد بود. نتایج مطالعه ما نشــان می دهد که هیچ کس در اولین هفته ها یا 
ماه های بعد از ضربه مغزی دست به خودکشی نمی زند. معمولا به طور میانگین بعد از گذشت 
شــش ســال از ضربه مغزی، فرد تمایل به خودکشی دارد. محققان این تحقیق به بررسی داده 
های مربوط به افرادی که دچار ضربه مغزی در طول دو دهه گذشــته شــده بودند، پرداختند. 
محققان دریافتند سالانه 31 نفر از هر 100 هزار نفر فرد دچار آسیب مغزی دست به خودکشی 
می زنند. حتی افرادی که در تعطیلات آخر هفته دچار آسیب مغزی شده باشند وضعیت بدتری 

دارند و 4 برابر بیشتر در معرض خودکشی هستند.

درمان اوتیسم در دوران جنینی امکان پذیر می شود
باشــگاه خبرنگاران- همه گیری بالای بیماری اوتیسم در جهان باعث شده است تا پزشکان به 
دنبال راهی برای جلوگیری از بدنیا آمدن نوزادان مبتلا به این بیماری باشند. پژوهشگران امیدوار 
هستند در روش تشخیص و درمانی جدید با مسدود کردن سلول های خاصی در طول دوران بارداری 
در بدن مادر مانع از بروز عفونت مسبب ایجاد بیماری اوتیسم در جنین شوند. بررسی ها نشان می 
دهند، پژوهشــگران با تحقیق بر روی موش های باردار دریافته اند موش هایی که دارای سطوح 
بالاتری از پروتئین 1YA-IL بوده اند، بیشتر علائم اوتیسم در جنین های موش آنها مشاهده شده 
است.پژوهشگران امیدوار هستند با مسدود کردن سلول  های مرتبط با عفونت به ترمیم ساختار 
طبیعی مغز جنین قبل از تولد بپردازند.پژوهشگران معتقد هستند عفونت های ویروسی در دوران 
بارداری نقش  مهمی در توسعه بیماری اوتیسم دارد و با کنترل آن می توان از بروز اوتیسم در جنین 

جلوگیری کرد و حتی مغز آسیب دیده جنین در آستانه ابتلا به اوتیسم را به حال اول بازگرداند.

دم کرده گیاه گزنه به رفع کم خونی کمک می کند
تســنیم- مهران معتمدی گفت: به 
کمبود یا بدشکلی گلبول قرمز خون، 
کم خونی گفته می شــود کــه دلایل 
متفاوتــی دارد. از جمله دلایل وراثتی 
یا محیطی مانند بیماری های ارثی کم 
خونی، می توان به کم خونی داســی 
شکل اشــاره کرد و از موارد اکتسابی 

می توان به کم خونی ناشی از خون ریزی مزمن، کمبود 
مواد معدنی و ویتامین های خون اشاره کرد. کم خونی باعث 
بسیاری از اختلالات در بدن می شود که باید از همان ابتدا با 
تشخیص علائم آن برای درمان اقدام کرد. از جمله علائم 

کم خونی می توان به خستگی، رنگ 
پریده، کاهش تمرکز، ناخن و موهای 
ضعیف و ضعف عمومی بدن اشاره کرد 
که خود کم خونی ناشی از کاهش آهن 
خون است.برای جبران این کمبود در 
طب ســنتی به مواد و گیاهانی اشاره 
شده که بهترین آن دم کرده گیاه گزنه 
است که سرشار از آهن و ویتامین ث است که این ویتامین 
کمک به جذب بیشتر آهن و کاهش کم خونی می کند. 
استفاده از ظروف مسی و آهنی در آشپزخانه ها باعث تنظیم 

الکترولیت های خون می شود.

به جای رفتن به باشگاه گوجه فرنگی بخورید!
شفاآنلاین- تهلیل و ضعف عضلات 
و افتادگی ماهیچه ها می تواند بسیار 
غم انگیز باشد و اعتماد به نفس افراد 
را تحت تاثیــر قرار دهــد. محققان 
سال های ســال بر این مورد تحقیق 
کردند تا بتوانند راهی برای پیشگیری 
یا مهار تضعیف و تهلیل ماهیچه ها 

پیدا کنند. تحقیقــات و مطالعات اخیر پروتئین هایی در 
گوجه فرنگی یافته است که می تواند دوای این درد باشد.
وجود دو ماده اســید اورســولیک و توماتیدین در گوجه 
فرنگی می تواند به استحکام، قدرت و حفظ ماهیچه ها 

بســیار کمک کند. این دو ماده نیاز 
ماهیچه ها را تامین می کنند و عواملی 
همچون کمبود مــواد و بی تحرکی 
آن ها را که منجر به تهلیل و تضعیف 
آن ها می شود برطرف می کنند. این 
دو ماده موجب تحریک رشد و قدرت 
ســلول های ماهیچه ها می شــود.
علاوه بر این، اسید اورسولیک و توماتیدین از تهلیل رفتن 
عضلات بر اثر بیماری، جراحت یا افزایش سن جلوگیری 
می کند. تهلیل و تضعیف عضلات موجب کاهش قدرت 

بدنی افراد می شود، 
پایین آوردن قند خون 

سریع و آسان را بیاموزید
شــفاآنلاین- اگر شــما به هر نوعی از دیابت مبتلا 
هســتید، مطمئنا به دنبال راههای مختلفی برای 
پایین آوردن قند خون خود هســتید تا به 300 نرسد 
و برای ارگان های بدنتان و ســلامتی شما مشکلی 
ایجاد نشــود. شــما همواره باید به این مسئله دقت 
داشته باشید که تغذیه نامناسب، استرس، بیماری 
و عواملی از این قبیل باعث افزایش قند خون شــما 

می شوند.
شما به عنوان کســی که دارای بیماری دیابت می 
باشد، باید هرچند وقت یکبار به دکتر مراجعه کرده 
و پس از انجام آزمایش خون راهکارها و در صورت 
لزوم داروهای مــورد نیاز را دریافــت کنید.اما اگر 
در شرایطی هســتید که قند خون شــما بالا رفته و 
دسترســی به دکتر ندارید و میخواهید هرچه زودتر 
برای این شــرایط قند خــون خود را پاییــن بیاورید 
چند راه وجود دارد که در ادامه برای شــما توضیح 

خواهیم داد.

راهکار اول:
حداقل به مدت نیم ساعت با شدت و سریع ورزش 
کنید. هرگاه میزان قند خون بالا داشــته باشــید، 
ورزش مناسب به شــما کمک خواهد کرد که قند 
خون در بدن شــما تبدیل به انرژی شــود و باعث 
کاهــش قند خون شــما خواهــد شــد.بعد از نیم 
ســاعت ورزش مفید، با یک دستگاه اندازه گیری 
قند خون، میــزان قند خون خود را اندازه بگیرید.
گــر همچنان به انــدازه مطلــوب پاییــن نیامده  ا
بــه ورزش خود ادامــه دهید. ورزش هایــی مانند 
حرکات ایربیــک، پیاده روی ســریع و پریدن و از 
قبیل ورزش هــا که ضربان قلب شــما را افزایش 
می دهند برای کاهش قند خون شــما بســیار اثر 

گذار و مفید هستند.

راهکار دوم:
به طور متوالی 3 تا 4 لیوان آب بنوشــید و تا هر زمان 
زودتر که مــی توانیــد ادرار کنید. خــوردن آب، قند 
موجود در خون شــما را رقیق می کنــد و ادرار کردن 
باعث دفع قند خون از بدن شــما می شود.بعد از یک 
یــا دوبار خــوردن آب و ادرار کردن قنــد خون خود را 
انــدازه بگیرید.اگر بــاز هم به اندازه مطلــوب از قند 
خون نرســیدید در ســاعات متوالی ایــن کار را تکرار 
کنید.در صورت توان بعد از انجام این راهکار راهکار 
 بــالا را نیز انجام دهید تا زودتر به نتیجه مطلوب خود 

برسید.

راهکار سوم:
غذاهایی کــه در آن ها میزان قند کمتری وجود دارد 
و یــا غذاهایی که باعث ســوخت قند خــون در بدن 
شــما می شــوند را مصرف کنید. مــواد غذایی مانند 
ســیر، تخم مرغ، پیاز، بــادام زمینــی دارای میزان 
قند پایینی هســتند و بــه ثبات میزان قنــد خون در 
بدن کمک مــی کنند. مصرف روزانــه هریک از این 
 مــواد غذایــی در پایین آوردن قند خون شــما کمک 

زیادی می کند.

سلامت
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ماجرای فوتبال ایران و عربســتان در این روزها بهتر که نشــده، هیچ؛ وارد فاز 
جدیدتری نیز شده است. پیش از این اهالی فوتبال و جامعه امیدوار بودند وزارت 
امور خارجه که تبحر خود را نشان داده در این زمینه وارد شود اما سخنگوی این 

وزارتخانه امروز چهارچوب حرکتی ظریف و دوستانش را مشخص کرد.

حضور ظریف در اردوی تیم ملی
اردیبهشــت ماه 93  بود که حضو وزیر امور خارجه کشورمان در اردوی تیم ملی 
فوتبال، آن هم در بحبوحه مذاکرات سرنوشــت ساز هســته ای در وین، برای 
بســیاری از مردم شــگفت آور بود. ظریف در صفحه شــخصی خود در این باره 
نوشــت: »امروز بعد از جلسه 3ســاعت و نیمه صبح با خانم اشتون، فرصتی به 
دســت آمد تا همزمان با ادامه مذاکرات در سطح معاونین، سری به اردوی تیم 
ملی در 120 کیلومتری وین بزنم و ســلام رییس محترم جمهور و هیئت دولت 
و حمایــت همه مردم از این دلاوران افتخارآفریــن را به آنها ابلاغ کنم. فرصتی 
استثنایی برای من بود و محبت همه آنها بی نظیر. به امید موفقیت های بیشتر.«

ضعف دیپلماسی فوتبال
شهاب الدین عزیزی خادم عضو هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال پیش از این در 
خصوص حل مشــکل فوتبال ایران و عرستان گفت: ما ازبکستان را به عنوان 
زمین بی طرف پیشــنهاد نداده ایم. واقعیت این است که باید در فضایی به دور از 
جو زدگی و هیجان در این زمینه تصمیم گیری کنیم. حتی قرار است کارگروهی 
تشکیل شود تا تعامل سازنده ای را بین مســئولان فدراسیون فوتبال، سازمان 
لیگ و باشگاه ها برقرار کنند تا در نهایت تصمیم جمعی گرفته شود. وی افزود: 
من فکر می کنم در ائتلاف منطقه ای عربستان با چند کشور عربی در این زمینه، 
بدبینی نهفته است که این بدبینی واگرایی را در برخواهد داشت. ما باید تصمیمی 
بگیریم که بر مبنای عقلانیت باشد، ضمن اینکه جایگاه ملی ما نیز حفظ شده 
و منافع باشــگاه ها در نظر گرفته شود. عزیزی خادم در خصوص اینکه کاندیدا 
شدن شیخ ســلمان برای ریاست فیفا و اینکه وی به ســود کشورهای عربی به 
ویژه در مناقشــه ای که بین فدراســیون های فوتبال ایران و عربستان به وجود 
آمده است، عمل خواهد کرد، گفت: ما نتوانستیم از پتانسیلی که در دیپلماسی 
خود داریم استفاده کنیم. شــما نگاه کنید در حال حاضر دو نفر از کاندیداهای 
ریاست فیفا از کشــورهای عربی هســتند که این موضوع لابی قدرتمند آنها را 
نشان می دهد. وی تصریح کرد: در بحث مسائل هسته ای همه دیدند که وزیر 
امور خارجه و تیم او در حوزه دیپلماســی افتخاری فرامنطقه ای کســب کردند 
که این موضوع قدرت دیپلماســی را نشــان می دهد، اما ما در فوتبال و به ویژه 
در مناقشه اخیر دیپلماسی قوی نداشــتیم. مصطفی هاشمی طبا در گفت وگو 
با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تســنیم در خصوص اینکه AFC اعلام کرده دو 
کشور ایران و عربستان تا 25 اســفند وقت دارند مشکلات شان را حل کنند در 
غیر این صورت بازی های نمایندگان این کشــورها در لیگ قهرمانان آســیا در 
زمین بی طرف برگزار خواهد شــد، اظهار داشــت: وقتی رئیس کنفدراســیون 
فوتبال آسیا، بحرینی و عرب اســت، نمی توان انتظاری غیر از این داشت. اگر 
چه رابطه خوبی بین دو کشــور عربستان و بحرین وجود ندارد اما به هر حال هر 
دو طرف عرب هستند. وی افزود: شرایط طوری است که باید بپذیریم معادلات 
سیاسی بین ایران و عربستان در مسائل ورزشی بین دو کشور هم ورود پیدا کرده 
است. همه هم  و  غم اهالی ورزش این بوده که مسائل سیاسی وارد ورزش نشود 

اما اکنون این اتفاق رخ داده و باید بپذیریم اختلافات بین ایران و عربســتان به 
مسائل ورزشی کشیده شده است. رئیس پیشین سازمان تربیت بدنی یادآور شد: 
سال هاســت که ایران و آمریکا با یکدیگر مشکل دارند اما همواره دیده شده که 
تیم های ورزشی دو کشور به کشورهای مقابل سفر کرده اند و مشکل خاصی هم 
بوجود نیامده اما عربســتانی ها سیاست را در ورزش دخالت دادند. هاشمی طبا 
تاکید کرد: عربستانی ها خیلی هزینه کردند تا »برجام« بین  ایران و 1+5 عملی 
نشود و وقتی به هدف خود نرسیدند و برجام در حال اجرا شدن است، رو به چنین 
کارهایی آورده اند. وی در واکنش به این ســوال که آیــا تصمیم اخیر AFC به 
ضرر نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آســیا خواهد بود و به چه شــکل باید به 
این تصمیم اعتراض کرد، گفت: فکر نمی کنــم بازی در زمین بی طرف خیلی 
به ضرر باشــگاه های ایرانی باشد اما از نظر دیپلماسی ورزشی این تصمیم، یک 
شکست برای ما محسوب می شود. تیم های ایرانی در بازی های خارج از خانه 
به مراتب بهتر نتیجه گرفته اند و بــه عقیده من بهترین اعتراض به این تصمیم 

AFC شکست دادن تیم های عربستانی در زمین فوتبال است

پاسخ وزارت امور خارجه
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در پاســخ به این سئوال که نظر شما 
راجع به جنگ روانی سعودی ها در فضای فوتبال چیست، به خبرنگار ورزشی 
ایلنا اینگونه پاسخ داد: اینکه عربستان ادعا می کند ایران ناامن است ادعای 
گزافی اســت. آدم به آدم هم شــهادت می دهند که این یک ادعای سیاسی 
و مبتنی بر سیاســت تنش آفرینی اســت که عربســتان آن را دنبال می کند. 
جابری انصاری در پاســخ به این ســئوال کــه واکنش وزارت امــور خارجه به 
چنین ادعاهایی چیســت، خاطرنشــان کرد: در این زمینه موضع ما بســیار 
روشن است؛ کشور ما کشوری با ثبات و دارای امنیت است و این حرف گزاف 
به هیچ وجــه قابلیت انطباق با وضعیت جمهوری اســلامی ایــران را ندارد. 

وی همچنین در واکنش به ادعای فدراســیون فوتبــال مبنی بر اینکه وزارت 
امور خارجه می تواند در زمینه حل مناقشــه میان ایران و عربستان به فوتبال 
کمک کند نیز اینگونه واکنش نشــان داد: در مورد ادعای فدراسیون فوتبال 
و آقای کفاشــیان قوانین بین المللی حاکم بر فدراسیون های ورزشی  و البته 
رویه های موجود در این زمینه بر جدا بودن امر ورزش از سیاســت تاکید دارد. 
سیاستی که عربستان ســعودی پیگیری می کند و اقداماتی که در این مدت 
اخیر انجام داده به طور آشــکار نقض این رویه های ورزشــی و قوانین ناظر بر 
فعالیت های ورزشــی اســت که البته این قوانین جزو خطوط قرمز ورزش در 
میادین بین المللی ورزش محسوب می شود. اختلاط سیاست و مسائل ورزشی 
در دستور کار عربســتانی ها قرار گرفته است در حالی که این دو موضوع باید 
از یکدیگر تفکیک شــوند. وی ادامه داد: انتقاد اساسی به اقدامات و مواضع 
عربستان سعودی وارد است که نقض صریح قوانین بین المللی ناظر به ورزش 
را در این زمینه دنبال کرده اند. موضع ما به عنوان جمهوری اسلامی ایران در 
قبال ادعاهای گزاف عربستان سعودی در زمینه ناامنی و مسائل سیاسی که 
در خصوص کشــورمان مطرح می کنند آشکار اســت اما معتقدیم که مسائل 
ورزشی باید از طریق سازوکارهای ورزشی و با مراعات قوانین بین المللی حاکم 
بر ورزش پیگیری و حل شود و در این زمینه هم نهادهای ورزشی ایران طرف 
اصلی هســتند که می بایست مســائل را دنبال کنند. آیا وزارت امور خارجه در 
این زمینه از سوی فدراسیون فوتبال طرف مشورت قرار گرفته است؟ جابری 
انصاری در پاسخ به این ســئوال گفت: فدراسیون فوتبال از ما مشورت هایی 
گرفته و بدیهی اســت که ما به عنوان یک نهاد حاکمیتی طرف مشــورت قرار 
بگیریم. ما نظرات کارشناســانه و مشــورتی خودمان را اعلام کردیم و اعلام 
می کنیم اما تصمیم گیری در زمینه امور ورزشــی مربوط به نهادهای ورزشی 
است و ما به هیچ وجه منطق عقیم عربستان سعودی در زمینه در هم آمیختن 

مســائل سیاسی با ورزش را قبول نداریم و در آن مسیر حرکت نمی کنیم.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

 
دیدار تیم های فوتبال نفت 
تهران و الجیش قطر بعد از 
ظهر سه شنبه در ورزشگاه 
آزادی تهران به مصاف هم 
 رفتند.که این دیدار با نتیجه
2 بر صفر به سود نماینده قطر 
به پایان رسید.

تیتر دو

بازاریاب را به جلسه بردند 
کی روش را نه

مدیر فنــی تیم ملی فوتبال بزرگســالان ایران از اتخاذ 
تصمیماتی مهم بدلیل حذف ناگهانی حضور خودش و 
سرمربی تیم ملی در جلسه با دبیر کل یوفا و نامزد ریاست 
فیفا خبر داد. افشــین پیروانی  درباره جلســات برگزار 
شده با جیانی اینفانتینو دبیرکل یوفا و علت عدم حضور 
کارلوس کی روش گفت: همانطور که آقای اینفانتینو 
نیز اعلام داشــته اند ایشــان و آقای کی روش ارتباط 
دیرینه، نزدیک و دوستی 25 ساله ای با یگدیگر دارند 
و صراحتا می بایست اعلام کنم سفر آقای اینفانتینو به 
عنوان دبیرکل یوفا و نامزد اصلی انتخابات ریاست فیفا 
بواسطه ارتباطاتی بوده که آقای کی روش با ایشان داشته 
اند اما جای تعجب دارد که بنده به عنوان مدیر فنی تیم 
ملی و آقای کی روش به عنوان سرمربی تیم ملی به ناگاه 
از حضور در چنین جلسه ای حذف می شویم. پیروانی 
ادامه داد: واقعا جای ســوال و تعجب دارد که چرا بنده 
و آقای کیروش نباید انجا باشــیم. چطور می شود که 
ارتباطات کی روش در سفر آقای اینفانتینو به ایران موثر 
بوده ولی به ناگاه مدیر و سرمربی تیم از حصور در جلسه 
حذف می شوند و از آن سو پزشک، مهندس و بازاریاب 
در جلسه شرکت می کنند و آدمهایی که نقش چندانی در 
معادلات فوتبال نداشته و حضورشان در جلسه هم نمی 
تواند کمک چندانی به فوتبال ما کند درنشست حضور 
می یابند. پیروانی تصریح کرد: بهتر نبود مشــکلات و 
چالش های واقعی فوتبال ایران با حضور مدیر و سرمربی 
تیم ملی در چنین نشســتی بیان شود؟ مگر عیر از این 
است که بنده و آقای کی روش خاک خورده فوتبال و از 
جنس فوتبال هستیم؟ چطور می شود مدیر و سرمربی 
تیم ملی نباید در جلسه باشند؟ تصور نمی کنید حضور 
فردی همچون کی روش به عنوان یک مربی شناخته 
شده و بین المللی که از اعتبار بالایی در فوتبال جهان 
برخوردار است می توانست به نفع فوتبال ما تمام شود؟ 
آیا حصور آقای کی روش در این نشست بواسطه دوستی 
25 ساله  با آقای اینفانتینو به نفع فوتبال ما تمام شود؟ 
مدیر تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: به نطر شما 
آقای اینفانتینو در پی عدم حضور کی روش در این جلسه 
چه تصور و برداشتی می کنند؟ مگر می شود جلسه ای 
در کمپ تیم ملی برگزار شــود اما مدیرفنی و سرمربی 
تیم ملی بزرگسالان جصور نداشته اما افراد غیر مرتبط 

حضور داشته باشند. 

ادامه تعقیب و کنترل قضایی 
کریم بنزما

کریم بنزما که متهم به دخالت در باج خواهی از هم تیمی 
خود در تیم ملی فرانسه "متیو والبوئنا"شده، فعلا تحت 
کنترل پلیش فرانسه قرار دارد و حق همراهی تیم ملی 
کشورش را نیز ندارد. بنزما به همین منظور تاکنون دو 
بار دادگاهی شده که آخرین بارش 2 هفته پیش بود. ماه 
گذشته فدراسیون فوتبال فرانسه اعلام کرد که بنزما و 
والبوئنا تا روشن شدن تکلیف این پرونده، اجازه همراهی 
تیم ملی را نخواهند داشت که این مساله، واکنش های 
متفاوتی را در میان جماعت فوتبالی فرانســه به دنبال 
داشت. هفته گذشته RTL گزارش داد که قاضی پرونده 
از دادستانی درخواست کرده تا برای بنزما دستور حذف 
کنترل قضایی صادر شود و این بدین معنا بود که ستاره 
رئال قادر خواهد بود بار دیگر تیم ملی فرانسه را همراهی 
کند.  با این حال امروز لوپاریزین به نقل از یک منبع معتبر 
قضایی ادعا کرد که پس از مواجهه حضوری سه متهم 
این پرونده در روز دوشنبه، قاضی پرونده تصمیم گرفته تا 
کنترل قضایی کریم بنزما همچنان ادامه داشته باشد تا 
بدین ترتیب سرنوشت بنزما چند ماه مانده به یورو 2016 

همچنان در هاله ای از ابهام قرار داشته باشد.
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همچنان در هاله ای از ابهام قرار داشته باشد.

بهترین مربی لیگ برتر از 
نگاه الکس فرگوسن

یکی از مسئولان باشگاه تاتنهام فاش ساخته است که 
سر الکس فرگوســن در گفتگویی خصوصی با وی از 
مائوریسیو پوچتینو به عنوان بهترین مربی حال حاضر 
لیگ برتر یاد کرده اســت. پوچتینــو پس از یک فصل 
حضور موفق روی نیمکت ساوتهمپتون، فصل گذشته 
مربی تاتنهام شد و توانست این تیم را در جمع 6 تیم اول 
جدول قرار دهد اما عملکرد او در فصل جاری بســیار 
بهتر از فصل قبل بوده و تاتنهام با مربیگری پوچتینو هم 
اکنون پشت سر لسترسیتی در جایگاه دوم قرار دارد. از 
این مربی همراه با مورینیو به عنوان جدی ترین گزینه 
های جانشینی فان خال در منچستریونایتد نام برده می 
شود.  یکی از مسئولان باشگاه تاتنهام در همین رابطه 
بــه پادکســت THE SPURTS SHOW گفت:" 
می خواهم رازی را به شــما بگویم. 6 هفته پیش کنار 
فرگوسن نشسته بودم. او به من گفت شما در حال حاضر 

بهترین مربی لیگ برتر)پوچتینو( را در اختیار دارید.

مصاحبه خیالی با نکو
جواد نکونام می گوید به عنوان بازیکنی که سالها در فوتبال اروپا بازی کرده می داند 
که هیچ وقت ســطح لیگ قطر به ســطح لیگهای اروپایی نمی رسد. سایت رسمی 

لیگ ستارگان قطر گفتگویی را به نقل از کاپیتان سابق تیم ملی ایران منتشر 
کرده و در بخشــی از آن به نقل از نکونام نوشته که سطح لیگ قطر 

همپای لیگ های اروپایی اســت. نکونام با رد این مصاحبه اظهار 
کرد: برایم عجیب اســت که چطور چنیــن مصاحبه ای را در این 
سایت به نقل از من منتشر کرده اند. من برای کارهای شخصی ام 

بــه تهران آمده بــودم و از روزی که دوباره به دوحه برگشــتم غیر از 
حضور در تمرین، فعالیت فوتبالی دیگری نداشــتم. نمی دانم که 

چطور چنین مصاحبه ای را به نقل از من منتشر کرده 
اند. نکونام افزود: من که در اروپا بازی کرد  ام، می 
دانم که سطح لیگ قطر با سطح لیگهای اروپایی 
قابل مقایسه نیست و متعجبم که چرا این حرفها 

را به نام من در خروجی این سایت قرار داده اند.

گرهدیپلماسیورزشهمبهدستظریفبازمیشود؟
اختلافات ایران و عربستان در زمین فوتبال و ئنقش دیپلماسی ورزش

جیانــی اینفانتینو، دبیر کل یوفا که بــرای دیدار از امکانات 
فو تبا ل ایران و گفت و گو با مســئولان فدراسیون فو تبا ل به 
ایران آمده است، در ابتدای نشست خبری مشترکش با علی 
کادمی ملی فو تبا ل، گفت: از این که به ایران  کفاشیان در آ
آمده ام بســیار خوشحال هســتم. ایران کشور بزرگی است 
و من خوشــحالم در کنار دوستانی نشسته ام که برایم مانند 
برادر هســتند. او همچنین گفت: فو تبا ل ایــران نه تنها در 
آسیا برترین جایگاه را دارد،  بلکه این کشور در کنار فو تبا ل، در 
فوتسال، فو تبا ل ساحلی و فو تبا ل بانوان هم جزو برترین های 
آسیا اســت و از همه اینها مهم تر  این که مردم ایران عاشق 

فو تبا ل هستند و با فو تبا ل نفس می کشند.
اینفانتینو به محرومیت میشــل پلاتینی اشاره کرد و گفت: 
مطمئنا شــرایطی که باعث شــد او محروم شــود، شرایط 
پیچیده ای بود و اگر او محروم نمی شد من برای انتخابات 
فیفا کاندیدا نمی شــدم. در حال  حاضــر پلاتینی نمی تواند 

کاندیدا شود و برای مسائل حقوقی خود تمرکز کرده است.
وی در پاســخ به این سوال که چه جایگاهی را برای ایران در 
فیفا لحاظ خواهید کرد و برای فو تبا ل آسیا چه برنامه هایی را 
در نظر خواهید گرفت، اظها ر کرد: چشم اندازی را برای فیفا 
در نظر گرفته ام. سه نکته اساسی در این مساله وجود دارد. 
نکته اول درباره اصلاحات در فیفا است. فیفا به فرماندهی  

درســت نیاز دارد و باید شــفاف شــود به خصــوص درباره 
انتقال های مالی که انجام می شــود. من خودم از اعضای 
کمیته  اصلاحات فیفا بودم و اصلاحاتی را مطرح کرده ام و 
انجام شده است. امیدوارم که در بیست و ششم فوریه نیز این 

اصلاحات انجام شود.
او ادامــه داد: نکته دوم این که وجود دارد در  رابطه با حضور 
است و نیز دموکراســی که در فیفا وجود خواهد داشت. باید 
صدای همه فدراســیون های فو تبا ل شــنیده شود. خیلی 
مهم است که روسای فدراســیون ها فقط سالی یک بار به 
فیفا نیایند،  بلکه صدایشــان در سراسر ســال شنیده شود. 
کفاشیان به خوبی می داند که فدراسیون فو تبا ل ایران باید 

چه جایگاهی در فیفا داشته باشد
اینفانتینو در پاسخ به این سوال که چه نظری درباره کارلوس 
کی روش، سرمربی تیم فو تبا ل ایران دارید، گفت: این نتایج 
اســت که در فو تبا ل تعیین کننده است و کارلوس کی روش 
دوســت من اســت و از ســال ها قبل او را می شناســم. او 
ســرمربی تیم  ملی فو تبا ل شما است و شما از همه بیشتر او 

را می شناسید.
اینفانتینو همچنین در پاســخ به میزبانی جنجالی روسیه و 
قطر نیز اظها ر کرد: این دو کشــور در سال 2010 انتخاب 
شدند یعنی شش ســال پیش. ما در شش سال قبل نظرات 

بسیار مختلفی را شنیدیم و اتهامات بسیاری زده شد و هنوز 
به نکته مطمئن و اثبات شده نرســیده ایم. فکر می کنم در 
یک مرحله ای باید واضح باشیم و به جای این که شایعات را 
مدنظر قرار دهیم باید بر بر نامه ریزی فو تبا ل تمرکز کنیم. فیفا 
باید تمام تلاشش را انجام دهد تا روسیه بهترین میزبانی را 
انجام دهد و پس از آن قطر در سال 2022 یکی از میزبانی ها 

را داشته باشد.
وی در بــاره ایــن که شــاهد برخــی سیاســت زدگی ها در 
کنفدراسیون فو تبا ل آسیا هستیم و می بینیم که به نوعی قرار 
است میزبانی ایران در لیگ قهرمانان آسیا گرفته شود، اظها ر 
کرد: ما باید از فو تبا ل حمایت کنیم و بتوانیم این اطمینان را 
بدهیم که می توانیم از همه کسانی که به فو تبا ل روی خواهند 
آورد حمایت کنیم. ایران یک کشور پیش رو در حوزه فو تبا ل 
است و باید این روند را به دلیل تاریخی که دارد، موفقیت هایی 
که در رده ملی به دســت آورده و نیز فو تبا لیست های بزرگی 
که معرفی کرده همچنان ادامــه دهد. کلیه جمعیت ایران 
کادمی ملی فو تبا ل را می  با فو تبا ل زندگی می کنند. وقتی آ
بینم به این نکته پی می برم که کشورهای زیادی نیستند که 
می توانند چنین امکانات متنوعی داشته باشند و این امکانات 
را به فوتبال وارد کنند. بنا بر این یک تبریک به کفاشــیان و 

تمامی اعضای فدراسیون فو تبا ل می گویم.

اینفانتینو: مردم ایران با فوتبال نفس می کشند

ورزش
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آشفته سخن چو زلف جانان خوش تر
چون کار جهان بی سر و سامان خوش تر

مجموعة عاشقان بود دفتر من
مجموعة عاشقان پریشان خوش تر

)فروغی بسطامی، دوره قاجاریه، رباعیات(

تلویزیون؛ خرداد ۷6 و اسفند ۹۴
سیدعبدالجواد موسوی  |  خرداد 76 را نمی توان از یاد برد. یک طرف ناطق نوری، سیاست مداری 
کهنه کار، ایســتاده بود و دیگر ســو مردی که برای عامه مردم چندان شناخته شده نبود. اما این 
گمنامی چندان دوام نیاورد. رقیب آقای ناطق نوری بیش از هر چیزی شهرتش را مدیون رسانه ای 

بود که در آن روزها فراگیرترین رسانه در ایران محسوب می شد.
این رسانه فراگیر با ناشــی گری تمام بازی را به نفع رقیب ناطق نوری رقم زد. آنقدر به او بد و بیراه 
گفت و اخبار یکسویه پخش کرد که خیلی هایی را که اصلا نمی خواستند رای بدهند پای صندوق 
آرا کشاند و آرای به قول امروزی ها خاکستری را به سبد رقیب ناطق نوری ریخت. البته در ماجرای 
شکل گیری دوم خرداد خیلی چیزهای دیگر هم دخیل بود اما عملکرد بد تلویزیون در دفاع بد از 
کاندیدای مورد علاقه اش و حمله بدتر به کاندیدای رقیب، بیشترین سهم را در این میان داشت. 
قریــب به دو دهــه از آن روزها می گذرد اما بــرای تلویزیونی ها، در همچنان بر همان پاشــنه ای 
می چرخد که در آن ســال ها می چرخید. می گویند مومن از یک سوراخ دو بار گزیده نمی شود اما 

ظاهرا دوســتان ما در تلویزیون که البته دیگر یک رسانه فراگیر نیســت و این روزها اوضاع بدی 
را می گذراند به این سخن مشهور قائل نیســتند و همچنان خود را مکلف به همان شیوه قدیمی 
می دانند. شاید به این دلیل که فکر می کنند باید به تکلیفشان عمل کنند و نتیجه اصلا مهم نیست. 
نمی توان کسی را بابت این که به تکلیفش عمل می کند سرزنش کرد اما می توان از او خواهش کرد 
کمی در نفسِ تکلیفش تامل کند و از خود بپرســد این چه تکلیفی است که همیشه نتیجه عکس 

می دهد؟ شاید اصلا مشکل در تشخیص تکلیف است؟
فکر می کنم نیاز به توضیح نیســت که دارم دربــاره چه چیز حرف می زنم. این روزها هرکســی از 
ســر اتفاق تلویزیون را دیده باشد می فهمد اوضاع از چه قرار اســت. بازهم حضرات به دنبال دو 
قطبی ســازی در حوزه سیاســتند. این بار اما قرعه فال به نام هاشمی رفســنجانی افتاده است. 
تلویزیون صراحتا به شــما نمی گوید به چه کسی رای بدهید اما صریح و روشن به شما می گوید به 
هاشمی رای ندهید. طرف برنامه ای ساخته درباره تاریخچه انتخابات شورای نگهبان. آن وقت 

هرجا که امام عتاب و خطابی به مخالفان شورای نگهبان کرده تصویر هاشمی را نشان می دهد تا به 
مخاطب حالی کند که هاشمی رفسنجانی هم از آغاز انقلاب در صف مخالفان و معاندان شورای 
نگهبان بوده. تهیه کننده محترم حتی لحظه ای با خود فکر نمی کند که ممکن اســت مخاطب 
از خود بپرســد این آقای مخالف چطور آن همه مورد تایید و تکریم رهبرانقلاب بوده. و چطور به 
او اجازه می دادند با این طرز تفکر جنگ را اداره کند و چطور در مقاطع حســاس بیش از همه به او 
اعتماد می شده تا کارهای بزرگ صورت دهد. تهیه کننده محترم بازهم مثل خرداد 76 احساس 
تکلیف می کند تا با دوقطبی ســازی از رای دادن مردم به کاندیدایی که فکر می کند ممکن است 
مردم به او اقبال نشان دهند، جلوگیری کند. تهیه کننده محترم گویی از چیزی به نام حافظه کاملا 
محروم اســت. او نه گذشته را درست به خاطر می آورد و نه از موقعیت اکنون تعریف درستی دارد. 
او در پندار خود مردم را توده ای بی شکل می داند و فکر می کند این توده بی شکل با چند سخنرانی 

و مستندِ نازل فکر و رای و نظر خود را عوض می کنند.

نان داغ کباب داغ  /  تازه های نشر

و خدایی که در این نزدیکی است...
نگاهی به رمان »اولین تماس تلفنی از بهشت« نوشته میچ آلبوم

میچ آلبوم ششــمین دهه زندگی اش را می گذراند، نویســنده ای کم کار اما پر مخاطب که آثارش 
به سختی تعدادشان به انگشــتان یک دست می رسد. اما همین آثار کم تعداد به دلیل دایره وسیع 
مخاطبانش در ســطح خود تاثیرگذار بوده اند. شاید اگر هر نویســنده دیگری تا این اندازه آثارش با 
توفیق مردمی  روبه رو شده بود، به سرعت کتاب های دیگری نیز به بازار می فرستاد. اما میچ آلبوم با 
اینکه ادعای خلق شاهکارهای ادبی ندارد، گاه چندین سال زمان صرف انتشار کار تازه اش می کند. 
کتاب های میچ آلبوم به بیش از چهل زبان زنده ترجمه شده است که این خود یک موفقیت بزرگ 
و تاییدی بر اهمیت آثار او محســوب می شــود. از جمله آثار او می توان به »برای یک روز بیشتر«، 
»سه شنبه ها با موری«، »پنج نفری که در بهشت ملاقات می کنید« و »یک روز دیگر« اشاره کرد.
سه شنبه ها با موری تا پیش از این موفق ترین آثار او بود که دستمایه ساخت سریالی تلویزیونی هم 
قرار گرفت. رمان »اولین تماس تلفنی از بهشــت« از تازه ترین آثار اوست که وقت و انرژی زیادی 
پای آن گذاشته شده و به زعم برخی علاقه مندان آثار او رقیبی جدی برای »سه شنبه ها با موری« 
محسوب می شود. بی گمان از همین روســت که تا کنون سه ترجمه از رمان »اولین تماس تلفنی 
از بهشــت« وارد بازار کتاب ایران شده است. رویکرد ناشــران به انتشار کتاب های نویسندگانی از 
جنس میچ آلبوم چند حسن مهم دارد. نخست اینکه به نویسندگان می آموزد که برای نوشتن آثار 
پر مخاطب الزاما نیاز نیست که ادبیاتی کم مایه و سردستی به خورد آنها داد و از دیگر سو خوانندگان 
ادبیات سرگرم کننده نیز به خوراکی دسترسی پیدا می کنند که سطح توقع و سلیقه آنها را بالا می برد 

در عین حال عادت کتاب خواندن را در ایشان نهادینه می کند.
»اولین تماس تلفنی از بهشت« نمونه خوبی ست برای آن ادبیات عامه پسندی که همیشه جایش 
در بازار کتاب ایران و در واقع در فضای داستان نویسی ما خالی بوده است. رمانی که شاید به لحاظ 

ادبی متضمن ســبکی فاخر و فرمی  پیچیده و نو نباشد 
اما بازگوکننده مفاهیمی ا ست که بسیار مناسب جهان 
امروزند. جهانی که در آن تنهایی انســان و غیبت ایمان 
از قلب ها از مهم ترین معضلات آن محسوب می شود.

دستمایه این رمان ایده جذابی است که در قالبی جذاب 
در رمان متبلور شده است؛ ایده ارتباط مردمی  که روی 
زمین زندگــی می کنند با بهشــت که در واقــع کنایه از 
حقیقتی فراموش شده است. شــهری که تلفن هایش 
به صدا در می آیند و مردمش با کســانی طرف صحبت 
می شــوند که ادعای تلفــن زدن از عالم بــالا را دارند. 
صحبت کردن مردم، با کســانی از دنیا رفته اند و حالا از 
بهشــت با آنها تماس می گیرند، برای این آدم ها یادآور 
جهانی دیگر اســت. جهانی که باور داشتن به وجود آن 
نقشــی شــگرف در زندگی مردم بر روی این کره خاکی 

دارد.
نویسنده با روایت این داستان به خواننده کتاب یادآوری 

می کند که همیشه کسی هست که به ندای درونی او گوش فرا دهد، کسی که او را در دشوارترین 
لحظات نیز تنها نمی گذارد و تنها باید چراغ ایمان را در قلب خود روشن نگاه دارد تا از چنین دلگرمی 

 بزرگی بهره مند شود.
»اولین تماس تلفنی از بهشــت« رمانی اســت که با زبانی روان مفاهیمی  استعاری و انسانی را به 
مخاطب ارائه می کند. مفاهیمی که اگر چه تفکربرانگیز می نمایند اما آنقدر پیچیده نشــده اند که 

موجب سردرگمی  خواننده عام شوند.

مارکسیستی که از امام حسین حرف زد!
خســرو گلســرخی روز دوم بهمن 1322 در شــهر رشــت 
زاده شــد. هنوز بیش از نوزده ســال نداشــت بار گرداندن 
چرخ زندگــی در خانواده به دوش او افتاد. او شــب ها را به 
آموختن زبان های فرانســه و انگلیســی و پژوهش های 
فرهنگی می گذراند. نوشته ها و سروده ها و بررسی هایش 
را با نام هایی مانند »دامون«، »خ.گ.«، »بابک رستگار«، 

»افشین راد«، و »خسرو کاتوزیان« به چاپ می رساند.
ســال 1347، هنگامی کــه دبیر بخش هنــری روزنامه 

کیهان بود، با عاطفه گرگین، شــاعر، نویسنده و پژوهش گر، پیوند زناشویی بست. در سال 1350، 
نوشته ای از او در ماهنامه نگین با سرنبشته »گرفتاری شعر در شبه جزیره روشنفکران« به چاپ رسید 
که بسیار گفت وگو برانگیز بود. دو مجموعه به نام های »دستی میان دشنه و دل« و »من در کجای 
جهان ایستاده ام« را کاوه گوهرین پس از کشته شــدن او منتشر کرد.  مشهورترین هسته  سازمان 
چریک هــای فدایی خلق، که برخی از اعضای آن به فداییان گرایش داشــتند، گروهی بودند که با 
دو چهره مرکزی خود، گلســرخی و کرامت دانشیان، شــناخته می شدند. این گروه 12 تن بودند که 
همگی به اتهام توطئه برای آســیب رساندن به خانواده ســلطنتی در سال 1351، بازداشت شدند. 
محاکمه این افراد در یک دادگاه نظامی در اواخر سال 1352، برگزار شد که از تلویزیون ملی اجازه 
پخش داشــت اما به یک جنجال تبدیل شد. گلسرخی و دانشیان از این واقعیت که جریان دادگاه از 
تلویزیون پخش می شد استفاده کرده و به جای اعتراف به اتهام مورد نظر، رژیم را تقبیح و محاکمه 
کرده و از عقاید خود مبنی بر مارکسیســم و انقلاب دفاع نمودند. آنها حاضر به طلب بخشش از شاه 

نشدند و بیدرنگ اعدام گشتند. 

آب شرب تهرانی ها در معرض خطر 
آبرفت تلنبارشــده در سد لتیان و نابســامانی حاصل از حضور بی مهار گردشــگران در اطراف دریاچه 
سد و حتی بســتر رودخانه سبب شده که شهرداری لواسان و شرکت آب منطقه ای به فکر ساماندهی 
منطقه بیفتند. مسئولان میراث فرهنگی از طرح گردشگری مفصلی شامل اسب سواری، شهربازی 
و مسیرهای پیاده روی خبر داده اند. اما فعالان محیط زیست می گویند این ساماندهی منجر به تخریب 
گسترده محیط زیست در اطراف رودخانه جاجرود و حتی بستر آن شده است. مسعود امیرزاده، فعال 
محیط زیست، با طرح این پرسش که »شهرداری لواسان با کدام مستند قانونی قادر است در حاشیه رود 
اقدام به احداث سازه و تفرجگاه کند« می گوید: وارد لواسان که می شوید کنار پل فلزی تعدادی درخت 
تبریزی وجود دارد که به عنوان یک علاقه مند محیط زیست همیشه با خودم می گفتم این درختان پرچم 
لواسان هستند. حدود 15 روز پیش بود که به لواسان رفته بودم و دیدم درختان قطع شده اند. پرس وجو 
کردم و گفتند در حال ســاماندهی رودخانه هســتیم. بعد گفتند پروژه خاصی نیست و قرار است فقط 
کمی رودخانه را تمیز کنند! اما خیلی علنی تابلو زده اند که قرار است در اینجا فضای شهربازی و دریاچه 
مصنوعی و... درست کنند. موضوعی که سخنان مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری استان تهران 
نیز آن را تایید می کند:  شــرکت آب منطقه ای می خواست مقداری از آبرفت هایی که در طول سالیان 
سال آنجا تلنبار شــده جمع آوری کند. شهرداری هم می گفت باید برای مردمی که به قصد تفرج آنجا 
می آیند فکری بکنیم. اصل موضوع خوب بود اما ایراد کار این بود که از ابتدا سازمان محیط زیست در 
این مجموعه دیده نشــد. رئیس اداره محیط زیست طبیعی استان تهران تصریح می کند: نتیجه 45 
روز کار ما با مشاور زیست محیطی طرح این بود که بخش هایی از طرح نباید اجرا شود. به عنوان مثال 
می خواستند محل هایی برای اسب سواری بگذارند، یا بعضی سازه ها را تحت عنوان گردشگری ایجاد 
کنند، ایجاد آب بندها و دریاچه های مصنوعی در خود سد مطرح بود که با مصوبات اخیر شورای عالی 
امنیت ملی کاملا در مغایرت بود. احمدی با اعلام اینکه مدتی است فعالیت در این پروژه دستور توقف 
عملیات دارد، می گوید: خیلی ســریع نظرات قانونی و زیست محیطی کارشناسی مان را ارائه دادیم و 
گفتیم باید نقشه جانمایی مســیرها را با ملاحظاتی که ما اعلام کردیم به ما ارائه کنند اما هنوز هم آن 
نقشه های جانمایی را نداریم و به همین دلیل دستور توقف عملیات توسط دستگاه قضایی به مجموعه 
شهرداری و شرکت آب منطقه ای اعلام شده است و این فعالیت در بستر رودخانه فعلا باید متوقف شود. 
با وجود این به گفته فعالان محیط زیست عملیات اجرایی در کارگاه به هیچ عنوان متوقف نشده است. 
امیرزاده در این باره می گوید: اینجا یک پل فلزی بود که وقتی خراب شد حدود دو سال طول کشید تا 
شهرداری آن را درست کند ولی در این پروژه طی 15 روز چنان جدیتی به خرج دادند که برای خود من 
شــک برانگیز بود. تمام منطقه را تسطیح کرده اند و شــبانه روز کامیون ها می روند و می آیند طوری که 
فکر می کنید با عملیات جنگی روبه رو هستید. این نکته هنور مشخص نیست که بر اساس کدام قانون 
می توان در سد لتیان به عنوان یک منبع آب شرب، دست به کار پیاده کردن طرح های گردشگری شد 

و قانون حفاظت کیفی مخازن سد آب شرب در این میان چه می شود؟ )منبع: مهر(

گردش روزگار برعکس است

با کاروان حله /  اخبار هنر

مانی حقیقی : این فرش قرمز کمدی است
کارگردان فیلم »اژدها وارد می شود« به نحوه برگزاری 
مراسم فرش قرمز در جشــنواره فیلم فجر انتقادات 
جدی دارد. مانی حقیقی در پاســخ به ســوالی درباره 
دلیل عدم حضور خود در جشــنواره فیلم فجر گفت 
که برخــلاف ابراهیم حاتمی کیا هیچ گونه مشــکلی 
با حضور بر فــرش قرمز ندارد و به دلیل شــیوه غلط 
برگزاری بر فرش قرمز حاضر نشــده اســت. حقیقی 
گفت که فرش قرمز در اصل مراســمی برای پیشواز 

عوامل ســازنده فیلم و ورود آ نها به محل نمایش فیلمشان است، اما در جشنواره فیلم فجر شما 
ابتدا به پارکینگ رفته، سپس با آسانسور بالا می آیید و پس از اینکه وارد سالن شدید تازه به شما 
اعلام می کنند که برای شرکت در مراسم فرش قرمز بیرون رفته و دوباره وارد شوید. او این حرکت 
برگزارکنندگان جشنواره را کمدی خواند و اعلام کرد که تن به شرکت در چنین سیرکی نخواهد 
داد.  گفتنی است مانی حقیقی نویسنده و کارگردان فیلم های کنعان، آبادان، کارگران مشغول 
کارند و پذیرایی ساده است. او از نویسندگان فیلم چهارشنبه سوری، ساخته اصغر فرهادی بوده 
و در فیلم دیگر او درباره الی نیز به ایفای نقش پرداخته است. در فیلم »آسمان محبوب« داریوش 
مهرجویی و »ورود آقایان ممنوع« رامبد جوان نیز بازی کرده اســت. مادر او لیلی گلستان و پدر 
او نعمت حقیقی فیلم بردار مشهور ایرانی اســت. همچنین او نوه ابراهیم گلستان، کارگردان، 
نویسنده و مترجم ایرانی اســت. وی فارغ التحصیل کارشناسی ارشد فلسفه از دانشگاه گولف 

در سال 1997 و کارشناسی ارشد مطالعات فرهنگی از دانشگاه ترنت در سال 2000 است.

فهرست نامزدهای سیمرغ بلورین اعلام شد
نامزدهای دریافت ســیمرغ بلورین بخش مســابقه 
ســینمای ایران، سودای سیمرغ ســی و چهارمین 
جشــنواره فیلم فجر معرفی شــدند. هیــات داوران 
سودای سیمرغ نامزدهای دریافت سیمرغ بلورین را 
در بخش های کارگردانی، بازیگر نقش اول زن و مرد، 
موسیقی، و بهترین فیلم بدین شرح معرفی کردند: 
بهترین کارگردانی: کمــال تبریزی برای کارگردانی 
فیلم »امکان مینا«، سعید روستایی برای کارگردانی 

فیلــم »ابد و یک روز«، فرزاد موتمن بــرای کارگردانی فیلم »آخرین بار کی ســحر را دیدی؟«، 
محمدحســین مهدویان برای کارگردانی فیلم »ایستاده در غبار«، ســید رضا میرکریمی برای 
کارگردانی فیلم »دختر«. بهترین بازیگر نقش اول زن: پریناز ایزدیار برای فیلم »ابد و یک روز«، 
ساره بیات برای فیلم »عادت نمی کنیم«، مینا ساداتی برای فیلم »امکان مینا«، طناز طباطبایی 
برای فیلم »خشم و هیاهو«، الهام کردا برای فیلم »به دنیا آمدن«. بهترین بازیگر نقش اول مرد: 
فرهاد اصلانی برای فیلم »دختر«، پرویز پرستویی برای فیلم »بادیگارد«، رضا کیانیان برای فیلم 
»کفش هایم کو؟«، پیمان معادی برای فیلم »ابد و یک روز«، نوید محمدزاده برای فیلم »خشم 
و هیاهو«. بهترین موسیقی متن: کریســتف رضایی برای فیلم »اژدها وارد می شود«، مسعود 
سخاوت دوســت برای فیلم »نفس«، محمدرضا علیقلی برای فیلم »امکان مینا« و »دختر«، 
کارن همایونفر برای فیلم »بادیگارد«، پیمان یزدانیان برای فیلم »به دنیا آمدن«. بهترین فیلم: 

منوچهر محمدی برای تهیه کنندگی فیلم »امکان مینا« ...
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